

သမတအိမ်တော်၊ ရန်ကုန်မြို့
၁၉၆၀ ပြည့်နှစ်၊ မြို့ပြဆိုင်ရာဌာနရုံးခကြီးကြပ်ရေးအက်ဥပဒေ။

[၁၉၆၀ ပြည့်နှစ်၊ အက်ဥပဒေအမှတ် ၈။]

၁၃၂၂ ခုနှစ်၊ ကဆုန်လဆန်း ၁၀ ရက်။

(၁၉၆၀ ခုနှစ်၊ မေလ ၄ ရက်။)

[ပြင်ဆင် : 05.10.1960, 02.10.1961]

ဖွဲ့စည်းအုပ်ချုပ်ပုံအခြေခံဥပဒေအရ အောက်ဖော်ပြပါအက်ဥပဒေကို ထုတ်ပြန်ကျေညာသည်။
အောက်ပါအတိုင်း အက်ဥပဒေအဖြစ်ပြဋ္ဌာန်းလိုက်သည်။

၁။ ။ (၁) ဤအက်ဥပဒေကို၊ ၁၉၆၀ ပြည့်နှစ်၊ မြို့ပြဆိုင်ရာဌာနရုံးခကြီးကြပ်ရေးအက်ဥပဒေဟု ခေါ်တွင်စေရမည်။

(၂) ပုဒ်မ ၃ ပါပြဋ္ဌာန်းချက်များနှင့် မဆန့်ကျင်စေဘဲ၊ ဤအက်ဥပဒေကို ပြည်ထောင်စုမြန်မာနိုင်ငံရှိ မြို့ပြ ဒေသအားလုံးနှင့် သက်ဆိုင်စေရမည်။

၂။ ။ ဤအက်ဥပဒေတွင် အကြောင်းအရာနှင့်ဖြစ်စေ၊ ရှေ့နောက်စကားတို့၏ အဓိပ္ပါယ်နှင့်ဖြစ်စေ၊ မဆန့် ကျင်လျှင်-

(က) “ရန်ကုန်မြို့တော်”ဆိုသည်မှာ၊ အခါအားလျော်စွာပြင်ထားသည့် ရန်ကုန်မြို့တော်မြို့နယ်အကျယ်အဝန်း အက်ဥပဒေဇယား ၆ တွင်ဖော်ပြထားသော ရန်ကုန်မြို့တော်ကို ဆိုလိုသည်။

(ခ) “ကြီးကြပ်ရေးဝန်”ဆိုသည်မှာ၊ ဤအက်ဥပဒေအရ ခန့်ထားသည့် ငါးရမ်းခကြီးကြပ်ရေးဝန်ကို ဆိုလိုသည်။

(ဂ) “အိမ်ရှင်” ဆိုသည်မှာ၊ မိမိအတွက်ဖြစ်စေ၊ သူတပါးအတွက်ဖြစ်စေ၊ သူတပါး၏ကိုယ်စားဖြစ်စေ၊ သူတပါး၏အကျိုးအတွက်ဖြစ်စေ၊ သူတပါး၏ယုံမှတ်အပ်နှံခံရသူ၊ သို့တည်းမဟုတ် အုပ်ထိန်းသူ၊ သို့တည်းမဟုတ် ပစ္စည်းထိန်းအနေနှင့်ဖြစ်စေ၊ ဥပစာတခုနှင့်စပ်လျဉ်း၍၊ အခါအားလျော်စွာငါးရမ်းခ ကို ရထိုက်ခွင့်ရှိသော၊ သို့တည်းမဟုတ် ဥပစာကို အိမ်ငှားအားအငှားချထားလျှင်၊ ငါးရမ်းခကို ထိုသို့ ရရှိမည်ဖြစ်သော၊ သို့တည်းမဟုတ်ရထိုက်ခွင့်ရှိသောသူကိုဆိုလိုသည်။ ထိုစကားရပ်တွင်၊ တရားမ ကျင့်ထုံးကိုဥပဒေ၌ အဓိပ္ပါယ်ဖော်ပြထားသည့် တရားဝင်ကိုယ်စားလှယ်၎င်း၊ ဥပစာတခုကိုတဆင့် အငှားချထားသော အိမ်ငှား၎င်း၊ အခါအားလျော်စွာ အိမ်ရှင်ထံမှတဆင့် ဆိုင်ရာဆိုင်ခွင့်ရရှိသူအသီးသီး ၎င်း၊ ပါဝင်သည်။

(ဃ) “ဥပစာ” ဆိုသည်မှာ-

(၁) အဆောက်အဦ ဆောက်လုပ်ထားသည့်မြေကို၎င်း၊ မည်သည့်ကိစ္စအတွက်မဆို သီးခြားအငှား ချထားသည့်၊ သို့တည်းမဟုတ် နေထိုင်သည့်၊ သို့တည်းမဟုတ် အငှားချထားရန်သော်၎င်း၊ နေထိုင်ရန် သော်၎င်း၊ ရည်ရွယ်သည့်အဆောက်အဦ၊ သို့တည်းမဟုတ် အဆောက်အဦအစိတ်အပိုင်းတခုကို၎င်း၊ ဆိုလိုသည်။ ထိုစကားရပ်တွင်၊ ဈေး၊ သို့တည်းမဟုတ် အခြား အဆောက်အဦတခုအတွင်း ကုန်စည် ပစ္စည်းများလက်လီရောင်းချရန် အငှားချထားသည့်ဈေးဆိုင်၊ ထို့ပြင် ထိုအဆောက်အဦ၊ သို့တည်းမဟုတ်

အဆောက်အဦအစိတ်အပိုင်းနှင့် အတူ အငြိုးချထားသည့်မြေ၊ အိမ်ထောင်ပရိဘောဂ၊ သို့တည်းမဟုတ် တပ်ဆင်ထားသည့်ပစ္စည်းများ လည်း ပါဝင်သည်။

(၂) မည်သည့်ကိစ္စအတွက်မဆို သီးခြားအငြိုးချထားသည့်၊ သို့တည်းမဟုတ် နေထိုင်သည့်၊ သို့တည်း မဟုတ် အငြိုးချထားရန်သော်၎င်း၊ နေထိုင်ရန်သော်၎င်း၊ ရည်ရွယ်သည့်မြေကိုဆိုလိုသည်။

(င) “သတ်မှတ်သည်” ဆိုသည်မှာ၊ ဤအက်ဥပဒေအရ ပြုသည့်နည်းဥပဒေများဖြင့် သတ်မှတ်သည်ကို ဆိုလိုသည်။

(စ) ဥပစာတခုနှင့်စပ်လျဉ်း၍၊ “စံငြိမ်းခ”ဆိုသည်မှာ၊ အောက်ဖော်ပြရာပါ ငြိမ်းခများကိုဆိုလို သည်-

(၁) ပုဒ်မ ၂၇ ၌ သီးခြားဖော်ပြထားသည့်ကိစ္စများတွင်၊ ရန်ကုန်မြို့တော်အတွက်၊ ရန်ကုန်မြို့တော် တရားမရုံးတရားသူကြီးချုပ်၏ အမိန့်နှင့်မဆန့်ကျင်စေဘဲဖြစ်စေ၊ အခြားမြို့ပြဒေသအတွက် ပုဒ်မ ၃၂ အရ သတ်မှတ်သည့်တရား သူကြီး၏ အမိန့်နှင့်မဆန့်ကျင်စေဘဲဖြစ်စေ၊ ကြီးကြပ်ရေးဝန်က သတ်မှတ် သော ငြိမ်းခ၊

(၂) အခြားကိစ္စအားလုံးတွင်-

(က-က) ဥပစာကို၊ ၁၉၃၉ ခုနှစ်၊ စက်တင်ဘာလ ၁ ရက်နေ့၌ အငြိုးချထားသော ငြိမ်းခ။

(ခ-ခ) ဥပစာကို၊ ၁၉၃၉ ခုနှစ်၊ စက်တင်ဘာလ ၁ ရက်နေ့၌ အငြိုးချထားခြင်းမရှိလျှင်၊ ထိုရက်နေ့မ တိုင်မီက၊ ထိုဥပစာကို အငြိုးချထားသော ငြိမ်းခ။

(ဂ-ဂ) ဥပစာကို၊ ၁၉၃၉ ခုနှစ်၊ စက်တင်ဘာလ ၁ ရက်နေ့နောက်နှင့် ၁၉၄၁ ခုနှစ်၊ ဇူလိုင်လ ၁ ရက်နေ့ မတိုင်မီ ပဌမအကြိမ် အငြိုးချထားလျှင်၊ ယင်းသို့ပဌမအကြိမ် အငြိုးချထားသော ငြိမ်းခ။

(ဃ-ဃ) ငြိမ်းခကို ကာလအပိုင်းအခြားအလိုက် တိုးမြှင့်ရန်စည်းကမ်းချက်ပါရှိသော အငြိုးစာချုပ် ဖြင့် ဥပစာကို၊ ၁၉၃၉ ခုနှစ်၊ စက်တင်ဘာလ ၁ ရက်နေ့၌အငြိုးချထားလျှင်-

(၁) အငြိုးစာချုပ် အတည်ဖြစ်နေစဉ်အတွင်း၊ ဆိုခဲ့သည့်စည်းကမ်းချက်အတိုင်း အခါအားလျော်စွာ ထိုသို့တိုးမြှင့်ထားသည့် ငြိမ်းခ၊ ထို့ပြင်

(၂) အငြိုးစာချုပ်အချိန်စေ့ကုန်သွားပြီးနောက်တွင်၊ အငြိုးစာချုပ်၏နောက်ဆုံးကာလ အပိုင်းအခြား အတွင်းပေးရမည့်ငြိမ်းခ။

(င-င) ဥပစာကို၊ ၁၉၃၄ ခုနှစ်၊ စက်တင်ဘာလ ၁ ရက်နေ့က၊ သို့တည်းမဟုတ် ထိုရက်နေ့မတိုင်မီက အစပြုသည့်ငါးနှစ်၊ သို့တည်းမဟုတ် ငါးနှစ်အထက် ကာလအပိုင်းအခြားအတွက်အငြိုးစာချုပ်ဖြင့် အငြိုးချထားသည့်ကိစ္စတွင်ထိုစာချုပ်သည်၊ ၁၉၃၉ ခုနှစ်၊ စက်တင်ဘာလ ၁ ရက်နေ့နောက်တွင် အချိန်စေ့ ကုန်ပြီးဖြစ်ခဲ့လျှင်၊ ၁၉၃၉ ခုနှစ်၊ စက်တင်ဘာလ ၁ ရက်နေ့ပါဝင်သည့် ကာလ အပိုင်းအခြားအတွက်၊ ထိုအငြိုးစာချုပ်ဖြင့် သတ်မှတ်ထားသည့် ငြိမ်းခ ။

သို့ရာတွင် နိုင်ငံတော် သမတသည်၊ အပိုဒ်ခွဲ (က-က)၊ (ခ-ခ)၊ (ဂ-ဂ)၊ (ဃ-ဃ) (၂) နှင့် (င-င) တွင် အဓိပ္ပါယ်ဖော်ပြထားသည့်စံငြိမ်းခကို၊ ရှိဆဲစီးပွားရေးအခြေအနေများအရ တိုးမြှင့်ထိုက်သည်ဟု သဘောရရှိလျှင်၊ စံငြိမ်းခကို ၂၅ ရာခိုင်နှုန်းထက်မပိုစေဘဲ တိုးမြှင့်ရမည်ဟု၊ ယေဘုယျအားဖြင့် သော်၎င်း၊ မြို့ပြဒေသတခုအတွက်သော်၎င်း၊ ဥပစာအမျိုးအစားအတွက်သော်၎င်း၊ သတ်မှတ်နိုင်သည်။

(ဆ) “အိမ်ငှါး” ဆိုသည်မှာ၊ ဥပစာအတွက်မိမိကိုယ်တိုင်ဖြစ်စေ၊ အခြားသူမှ တဆင့်ဖြစ်စေ၊ ငှါးရမ်း ခပေးရမည့်သူ တဦးတယောက်ကိုဆိုလိုသည်။ ထိုစကားရပ်တွင်၊ တရားမကျင့်ထုံးကိုဥပဒေ၌ အဓိပ္ပာယ် ဖော်ပြထားသည့် တရားဝင်ကိုယ်စားလှယ်၎င်း၊ အခါအားလျော်စွာ အိမ်ငှါးထံမှတဆင့် ဆိုင်ရာဆိုင်ခွင့် ရရှိသူ အသီးသီး၎င်း၊ အငှါးချထားမှု၊ သို့တည်းမဟုတ် အငှါးစာချုပ်ကုန်ဆုံးပြီးနောက်၊ မိမိအားငှါးရမ်း သည့် ဥပစာကိုအိမ်ရှင်၏ သဘောတူညီချက်အရဖြစ်စေ၊ သဘောတူညီချက်အရမဟုတ်ဘဲဖြစ်စေ၊ လက်ရှိနေထိုင်မြဲနေထိုင်သူ အသီးသီး၎င်း၊ ပါဝင်သည်။

(ဇ) “မြို့ပြဒေသ” ဆိုသည့်စကားရပ်တွင်၊ ရန်ကုန်မြို့တော်၎င်း၊ မြို့နယ်စီပါယ် အက်ဥပဒေအခန်း ၂ အရ၊ မြို့နယ်စီပါယ်နယ်ဟုကျေညာထားသည့်ဒေသ၎င်း၊ အဆိုပါအက်ဥပဒေ ပုဒ်မ ၂၄၆ အရ၊ ကျေညာပြီး နယ်မြေဟူ၍ အမိန့်ကြော်ငြာစာဖြင့် ထုတ်ပြန်ထားသည့် ဒေသ၎င်း၊ တပ်မြေအက်ဥပဒေတွင် အဓိပ္ပာယ် ဖော်ပြထားသည့် တပ်မြေ၎င်း၊ မြို့များ အက်ဥပဒေအရ၊ မြို့ဟူ၍ကျေညာထားသောဒေသ၎င်း၊ ဤအက် ဥပဒေပါကိစ္စအလို့ငှါ၊ မြို့ပြဒေသဟူ၍ နိုင်ငံတော် သမတက အမိန့်ကြော်ငြာစာဖြင့်ထုတ်ပြန် ထားသည့် အခြားဒေသ၎င်း၊ ပါဝင်သည်။

၃။ ။ (၁) နိုင်ငံတော် သမတသည်၊ အမိန့်ကြော်ငြာစာထုတ်ပြန်၍ ထိုအမိန့်ကြော်ငြာစာတွင် သီးခြား ဖော်ပြထားသောဒေသ၊ သို့တည်းမဟုတ် ဥပစာအမျိုးအစားကိုဤအက်ဥပဒေတရပ်လုံးနှင့် ဖြစ်စေ၊ တစ်စိတ်တဒေသနှင့်ဖြစ်စေ၊ သက်ဆိုင်ခြင်းမှကင်းလွတ်ခွင့်ပြုနိုင်သည့်ပြင်၊ နောင်အခါတွင်လည်း၊ ထိုအ မိန့်ကြော်ငြာစာကို ဖျက်သိမ်းနိုင်သည်၊ သို့တည်းမဟုတ် ပြောင်းလဲနိုင်သည်။

(၂) ဥပစာတခုခုသည်၊ မြို့ပြဒေသတွင်ပါဝင် မပါဝင်၊ သို့တည်းမဟုတ် ဤအက်ဥပဒေနှင့် သက်ဆိုင် ခြင်းမှ ပုဒ်မခွဲ (၁) အရ၊ အမိန့်ကြော်ငြာစာထုတ်ပြန်၍ ကင်းလွတ်ခွင့်ပြုထားသောဒေသ၊ သို့တည်း မဟုတ် ဥပစာအမျိုးအစားတခုခုတွင်ပါဝင် မပါဝင်ဟူသောပြဿနာပေါ်ပေါက်လျှင်၊ ထိုပြဿနာနှင့် စပ်လျဉ်း၍၊ နိုင်ငံတော်သမတ၏ ဆုံးဖြတ်ချက်သည်၊ အပြီးသတ်အတည်ဖြစ်စေရမည်။

(၃) အိမ်ငှါးများအတွက် နေရာထိုင်ခင်းနှင့်တကွအစားအသောက်ကိုပါ စီမံထားရှိသော ဥပစာတခုခုကို၊ နိုင်ငံတော်သမတက အမိန့်ကြော်ငြာစာဖြင့်၊ ခရီးသည်များတည်းခိုရန်အတွက် အဓိကရည်ရွယ်ထားသည့် ဥပစာအဖြစ်ထုတ်ပြန်ကျေညာထားလျှင်၊ ထိုဥပစာမှာ၊ ဤအက်ဥပဒေပုဒ်မ ၉၊ ၁၂၊ သို့တည်းမဟုတ် ပုဒ်မ ၁၃ ပါမည်သည့်ပြဋ္ဌာန်းချက်နှင့်မျှသက်ဆိုင်ခြင်းမရှိစေရ။

၄။ ။ ဤအက်ဥပဒေအာဏာတည်သည့်မြို့ပြဒေသအတွက်၊ ကြီးကြပ်ရေးဝန်နှင့် လက်ထောက်ကြီးကြပ် ရေးဝန်တဦး၊ သို့တည်းမဟုတ် အများကို နိုင်ငံတော်သမတက အမိန့်ကြော်ငြာစာထုတ်ပြန်၍ ခန့်ထား နိုင်သည့်ပြင်၊ ယေဘုယျ၊ သို့တည်းမဟုတ်အထူးအမိန့်ဖြင့် လက်ထောက်ကြီးကြပ်ရေးဝန်တဦးဦး အား လည်း၊ ကြီးကြပ်ရေးဝန်၏အာဏာအားလုံးကိုဖြစ်စေ၊ အာဏာတခုခုကိုဖြစ်စေ၊ အပ်နှင်းနိုင်သည်။

၅။ ။ (၁) ဤအက်ဥပဒေပါပြဋ္ဌာန်းချက်များနှင့် မဆန့်ကျင်စေဘဲ၊ ဥပစာတခုခုနှင့် စပ်လျဉ်း၍၊ ငှါးရမ်းခကို စံငှါးရမ်းခထက်ပို၍ တိုးမြှင့်ထားလျှင်၊ သို့တည်းမဟုတ် ဤမှနောက်တွင်တိုးမြှင့်လျှင်၊ ယင်းသို့တိုးမြှင့် ထားသည့် ငှါးရမ်းခက

စံငြိမ်းချမ်းရေးထက်ပိုသမျှသော ငွေပေါင်းကို၊ ပေးဆောင်ရန် ချုပ်ဆိုထားသည့် သဘောတူစာချုပ်မည်သို့ပင်ရှိစေကာမူ၊ အရတောင်းခံနိုင်ခွင့်မရှိစေရ။

သို့ရာတွင် ဤပုဒ်မပါမည်သည့်ပြဋ္ဌာန်းချက်မျှ၊ အောက်ပါငြိမ်းချမ်းရေးအစုနှင့် မသက်ဆိုင်စေရ-

(က) ဤအက်ဥပဒေစတင်အာဏာမတည်မီကပေးရန်ရှိသည့်ငြိမ်းချမ်းရေးခံ၊

(ခ) ၁၉၃၉ ခုနှစ်၊ စက်တင်ဘာလ ၁ ရက်နေ့မတိုင်မီ ချုပ်ဆိုခဲ့သောသဘောတူစာချုပ်အရ ရသင့်သည့် ကာလအပိုင်းအခြားအလိုက်တိုးမြှင့်ငြိမ်းချမ်းရေးခံ၊ သို့တည်းမဟုတ်

(ဂ) ၁၉၃၉ ခုနှစ်၊ စက်တင်ဘာလ ၁ ရက်နေ့မတိုင်မီချုပ်ဆိုထား၍၊ ထိုနေ့ရက်တွင် သက်တမ်းမစေ့ကုန် သေးသော အငြိမ်းချုပ်အရပေးရမည့်ငြိမ်းချမ်းရေးခံ။

(၂) ပုဒ်မခွဲ (၁) ပါ ကိစ္စအလို့ငှါ၊ ငြိမ်းချမ်းရေးများတရက်ပြီး တရက်ပေးရမည့် ငြိမ်းချမ်းရေးဖြစ်သည်ဟု မှတ်ယူရမည်။

၆။ ။ ၁၉၃၉ ခုနှစ်၊ စက်တင်ဘာလ ၁ ရက်နေ့မှစ၍ အိမ်ရှင်သည် ဥပစာကိုပြုပြင်ထားရှိရာ၌ ဆောက် လုပ်ရန်ပစ္စည်းများ ဈေးနှုန်းကြီးမြင့်သည့်အတွက် အသုံးစရိတ်ပိုမိုကုန်ကျလျှင်သော်၎င်း၊ တိုးတက် ကောင်းမွန်အောင်ပြုပြင်ခြင်း၊ သို့တည်းမဟုတ်ပုံသဏ္ဍာန်ပြောင်းလဲဆောက်လုပ်ခြင်းအတွက် အသုံးစရိတ် (မွမ်းမံတန်ဆာဆင်ခြင်း၊ သို့တည်းမဟုတ် ပြုပြင်ခြင်းအတွက် အသုံးစရိတ်မပါ) ကုန်ကျ လျှင်သော် ၎င်း၊ ကြီးကြပ်ရေးဝန်ထံ စံငြိမ်းချမ်းရေးပေးရန် လျှောက်ထားနိုင်သည်။

၇။ ။ (၁) အငြိမ်းချထားသည့် စည်းကမ်းချက်များပြောင်းလဲခြင်းကြောင့် ဥပစာတခုခု လက်ရှိထားသည့်အတွက် လိုက်နာရသည့်စည်းကမ်းချက်များ၊ အိမ်ငှား၏အခွင့်အရေးများမှာ ယေဘုယျအားဖြင့် ယခင်စည်းကမ်းချက်များအရ ပေးသောအခွင့်အရေးများ အောက်ယုတ်လျော့နည်းပါးလျှင်၊ ငြိမ်းချမ်းရေး အဖြစ်ပေးရမည့်ငွေကိုတိုးမြှင့်သည်ဖြစ်စေ၊ မတိုးမြှင့်သည်ဖြစ်စေ၊ ဤအက်ဥပဒေအမိပွယ်အရ၊ ငြိမ်းချမ်းရေးကို တိုးမြှင့်သည်ဟုမှတ်ယူရမည်။

(၂) အငြိမ်းချထားသည့် စည်းကမ်းချက်များပြောင်းလဲခြင်းကြောင့် ဥပစာတခုခုလက်ရှိထားသည့်အတွက် လိုက်နာရသည့် စည်းကမ်းချက်များအရ အိမ်ငှား၏အခွင့်အရေးများမှာ ယေဘုယျအားဖြင့် ယခင် စည်းကမ်းချက်များအရ ပေးသောအခွင့်အရေးများအောက်ယုတ်လျော့နည်းပါးခြင်းမရှိလျှင်၊ ငြိမ်းချမ်းရေး အဖြစ်ပေးရမည့်ငွေကိုတိုးမြှင့်သည်ဖြစ်စေ၊ မတိုးမြှင့်သည်ဖြစ်စေ၊ ဤအက်ဥပဒေအမိပွယ်အရ၊ ငြိမ်းချမ်းရေးကိုတိုးမြှင့်သည်ဟုမှတ်ယူရ။

၈။ ။ အိမ်ရှင်သည်၊ ဥပစာတခုခုနှင့်စပ်လျဉ်း၍ မြူနီစီပယ်ခွန်၊ ခိုင်ကြေး၊ သို့တည်းမဟုတ် အခြား အခွန်များကိုပေးဆောင်လျှင်၊ ထိုမြူနီစီပယ်ခွန်၊ ခိုင်ကြေး၊ သို့တည်းမဟုတ် အခြားအခွန်များအတွက် အခါအားလျော်စွာမိမိပေးဆောင်ရသောငွေက၊ ၁၉၃၉ ခုနှစ်၊ စက်တင်ဘာလ ၁ ရက်နေ့ အပါအဝင်ဖြစ် သည့်အခွန်စည်းကြပ်ရာကာလအပိုင်းအခြားအတွင်း ပေးဆောင်ခဲ့သောငွေထက်ပိုမိုသည် နှင့်အမျှ၊ စံငြိမ်းချမ်းရေးကို တိုးမြှင့်ပေးရန်၊ ကြီးကြပ်ရေးဝန်ထံလျှောက်ထားနိုင်သည်။

၉။ ။ (၁) ဤအက်ဥပဒေပါပြဋ္ဌာန်းချက်များအရ ဥပစာတခုခုအတွက်ငြိမ်းချမ်းရေးကို တိုးမြှင့်ခွင့်ပြုနိုင်သည့် ကိစ္စတိုင်းတွင်၊ အိမ်ရှင်မှာငြိမ်းချမ်းရေးတိုးမြှင့်ရန်ကြံရွယ်ကြောင်းနို့တစ်စာကို၊ ကြီးကြပ်ရေးဝန်ထံမှ စံငြိမ်းချမ်းရေးသတ်မှတ်သည့်

သက်သေခံလက်မှတ်နှင့် တကွ၊ အိမ်ငှားအပေါ်ချအပ်ပြီးနောက်၊ တလမကုန်မီ
ထိုသို့တိုးမြှင့်ထားသည့်ငှားရမ်းခကိုအရတောင်းခံနိုင်ခွင့်မရှိစေရ။

(၂) အဆိုပါနို့တစ်စာကို အိမ်ငှားတဦးအပေါ် ချအပ်ပြီးဖြစ်လျှင်၊ နောက်အိမ်ငှားတဦးအပေါ် နို့တစ်စာ
အသစ်တဖန်မချအပ်ဘဲ၊ တိုးမြှင့်ထားသည့်ငှားရမ်းခကိုဆက်လက်တောင်းခံနိုင်သည်။

၁၀။ ။ မည်သူမျှ ဥပစာတခုအငှားချထားခြင်း၊ သို့တည်းမဟုတ် အသစ်ပြန်၍အငှားချထားခြင်း၊ သို့တည်းမဟုတ်
ဆက်လက်အငှားချထားခြင်းကြောင့်၊ ငှားရမ်းခအပြင်၊ နောက်ထပ်ဒဏ်ငွေ၊ စဘော်ငွေ၊ သို့တည်းမဟုတ်
အခြားငွေပေးဆောင်ရန်၊ မတောင်းဆိုရ။ သို့တည်းမဟုတ် တလအတွက်ငှားရမ်းခ ထက်ပိုသောစရံငွေကို မတောင်းဆိုရ။
သို့ရာတွင် ဤပုဒ်မပါ မည်သည့်ပြဋ္ဌာန်းချက်မျှ၊ ၁၉၃၉ ခုနှစ်၊ စက်တဘာလ ၁ ရက်နေ့မတိုင်မီ ချုပ်ဆိုခဲ့သော
သဘောတူစာချုပ်အရ၊ ငွေပေးခြင်းနှင့် မသက်ဆိုင်စေရ။

၁၁။ ။ (၁) အခြားတရားဥပဒေတခုခုတွင် မည်သို့ပင် ပါရှိစေကာမူ၊ ကြီးကြပ်ရေးဝန်သည်၊ ဤအက် ဥပဒေနှင့်သက်ဆိုင်သည့်
အဆောက်အဦတွင် လက်ရှိနေထိုင်သော၊ ပုဒ်မ ၁၃ (၁) ပါပြဋ္ဌာန်း ချက်များအရ နေထိုင်ခွင့်ရသူ
အပါအဝင်အိမ်ငှား၏လျှောက်ထားချက်အရ၊ ထိုအဆောက်အဦပိုင် အိမ်ရှင်အပေါ် နို့တစ်စာချအပ်စေ၍၊
အဆိုပါအဆောက်အဦကို လူနေထိုင်နိုင်သည့်အခြေအနေတွင် ထားရှိရန်လိုအပ် သည်ဟု မိမိထင်မြင် သဘောရရှိသော
ပြုပြင်မှုတရပ်ရပ်၊ သို့တည်းမဟုတ် အရပ်ရပ်ပြု လုပ်စေရန် သော်ငှား၊ ရေ၊ သို့တည်းမဟုတ် လျှပ်စစ်
ဓါတ်အားပေးသွင်းမှုစေ၍၊ ရေပြန်နှင့်မိလ္လာပြန်များ ပြုပြင်ထား ရှိမှုအတွက် လိုအပ်သောစီမံချက် များပြုလုပ်ပါက၊
ထိုသို့သောရေ၊ သို့တည်းမဟုတ် လျှပ်စစ်ဓါတ် အားကိုရနိုင်၍ ရေပြန်နှင့်မိလ္လာပြန် များကိုအသုံးပြုနိုင်မည်ဟု
မိမိကျေနပ်လျှင်၊ ထိုစီမံချက်များကို ပြုလုပ်စေရန် သော်ငှား၊ ဆင့်ဆိုရမည်။ သို့ရာတွင် အဆိုပါရေ၊ သို့တည်းမဟုတ်
လျှပ်စစ်ဓါတ် အားပေးသွင်းမှုကို သော်ငှား၊ အဆိုပါရေပြန်နှင့် မိလ္လာပြန်ကိုသော်ငှား၊ ၁၉၄၁ ခုနှစ်၊ ဇူလိုင်လ ၁
ရက်နေ့မတိုင်မီက စီမံ ထားရှိခဲ့ပြီးဖြစ်စေရမည်။

ရှင်းလင်းချက်။ ။ ဤပုဒ်မခွဲပါကိစ္စအလို့ငှါ “ပြုပြင်မှု” ဆိုသည်မှာ၊ အဆောက်အဦများကိုကောင်းမွန်စွာ
အိမ်ငှားနေထိုင်နိုင်သည့် အခြေအနေ၌ ထားရှိရန်လိုအပ်သော ပြုပြင်မှုကိုဆိုလိုသည်။ ထိုပြင် အတည့်
အလင်းချုပ်ဆိုထားသော သဘောတူစာချုပ်အရပြုပြင်မှုတခုခုအတွက် အိမ်ငှားက တာဝန်ခံလျှင်၊ ထိုပြု
ပြင်မှုအတွက် အိမ်ရှင်၌ တာဝန်ရှိသည်ဟုမမှတ်ယူရ။

(၂) ဤပုဒ်မခွဲသည်၊ ၁၉၄၆ ခုနှစ်၊ အောက်တိုဘာလ ၈ ရက်နေ့မတိုင်မီကဖြစ်စေ၊ ထိုနေ့နောက်ဖြစ်စေ၊
ပြုလုပ်သောအငှားချထားမှုများနှင့် သက်ဆိုင်စေရမည်။

(၃) အဆိုပါ နို့တစ်စာကိုရရှိပြီးနောက်၊ အိမ်ရှင်က ထိုပြုပြင်မှုများကို သင့်လျော်သည့်အချိန်အတွင်း
ပြုလုပ်စေရန်သော်ငှား၊ ထိုစီမံချက်များကို သင့်လျော်သောအချိန်အတွင်း ပြုလုပ်ရန်သော်ငှား ပျက်ကွက် လျှင်၊
သို့တည်းမဟုတ် ပေါ့လျော့လျှင်၊ အိမ်ငှားသည် ထိုပြုပြင်မှုများအတွက်၊ သို့တည်းမဟုတ် ထိုစီမံ ချက်များအတွက်
ကုန်ကျစရိတ်ခန့်မှန်းခြေကို ကြီးကြပ်ရေးဝန်ထံ တင်သွင်း၍၊ ထိုပြုပြင်မှုများကို၊ သို့တည်းမဟုတ် ထိုစီမံချက်များကို၊
မိမိကိုယ်တိုင်ပြုလုပ်ရန် ခွင့်ပြုပါမည့်အကြောင်းဖြင့် လျှောက်ထား နိုင်သည်။ ထိုသို့လျှောက်ထားသည့်အခါ

ကြီးကြပ်ရေးဝန်သည်၊ ထိုကုန်ကျစရိတ်ခန့်မှန်းခြေကို စဉ်းစား ဆင်ခြင်၍ လိုအပ်သည်ဟု မိမိယူဆသော စုံစမ်းစစ်ဆေးမှုများကို ပြုလုပ်ပြီးနောက်၊ အမိန့်စာချမှတ်၍ အိမ်ငှားအား၊ အဆိုပါပြုပြင်မှုများကို သို့တည်းမဟုတ်စီမံချက်များကို ထိုအမိန့်စာတွင် သတ်မှတ်ထား သည့်ငွေထက်ပို၍မကုန်ကျစေဘဲ၊ ပြုလုပ်ရန်ခွင့်ပြုနိုင်သည်။ ထိုသို့ခွင့်ပြုပြီးသည့်နောက်၊ အိမ်ငှား ကိုယ်တိုင် ထိုပြုပြင်မှုများကို၊ သို့တည်းမဟုတ် ထိုစီမံချက်များကို ပြုလုပ်နိုင်သည့်ပြင်၊ ၎င်းအတွက် ကုန်ကျစရိတ်ကိုလည်း၊ အမိန့်စာတွင်သတ်မှတ်ထားသည့်ငွေထက် မည်သို့မျှမပိုစေဘဲ၊ ငှားရမ်းခထဲမှ နုတ်ယူနိုင်သည်။ သို့တည်းမဟုတ် အခြားနည်းဖြင့် အိမ်ရှင်ထံမှအရတောင်းခံနိုင်သည်။

၁၂။ ။ (၁) ပစ္စည်းလွှဲပြောင်းခြင်း အက်ဥပဒေတွင်သော်၎င်း၊ ပဋိညာဉ်အက်ဥပဒေတွင်သော်၎င်း၊ ရန်ကုန်မြို့တော်တရားမရုံး အက်ဥပဒေတွင်သော်၎င်း၊ မည်သို့ပင်ပါရှိစေကာမူ၊ ဤအက်ဥပဒေနှင့် သက်ဆိုင်သောဥပစာကို ပြန်လည်သိမ်းပိုက်ရန်အတွက်ဖြစ်စေ၊ ထိုဥပစာမှအိမ်ငှားကို နှင်ထုတ်ရန်အ တွက်ဖြစ်စေ၊ မည်သည့်အမိန့်၊ သို့တည်းမဟုတ် ဒီကရီကိုမျှ၊ အောက်ပါကိစ္စများတွင်မှတစ်ပါး ချမှတ်ခြင်း မပြုရ-

(က) ဂျပန်နှင့်ဖြစ်ပွားသော စစ်မက်အပြီး၊ မြို့ဘက်ဆိုင်ရာအစိုးရ တဖန်ပြန်လည်အုပ်ချုပ်သည့်နောက် အိမ်ငှားထံမှတရားဥပဒေနှင့်အညီ ရထိုက်သော ငှားရမ်းခအတွက်တောင်းဆိုသည့်စာကို စာပို့တိုက်မှ မှတ်ပုံတင်၍၊ အိမ်ငှားထံသို့ပေးပို့ပြီးသည့်နောက် ထိုသို့တောင်းဆိုသည့်နေ့ရက်မှစ၍ ရက်သတ္တပတ် ၃ ပတ်အတွင်း ထိုငှားရမ်းခကို အိမ်ရှင်အားမပေးဘဲ၊ သို့တည်းမဟုတ် ကြီးကြပ်ရေးဝန်ထံပုဒ်မ ၁၆ အရ မပေးသွင်းဘဲ နေသည်ကို၊ သို့တည်းမဟုတ် အငှားချထားမှုနှင့်စပ်လျဉ်း၍၊ အိမ်ငှားချထားမှု ပဋိညာဉ် အရဖြစ်စေ၊ ဤအက်ဥပဒေအရဖြစ်စေ၊ တင်ရှိသည့် အခြားတာဝန်တစ်ခုခုကို ဤအက်ဥပဒေပါပြဋ္ဌာန်း ချက်များနှင့် ညီညွတ်သရွေ့ ဖောက်ဖျက်သည့်၊ သို့တည်းမဟုတ် မဆောင်ရွက်ဘဲနေသည့်ကိစ္စ၊ သို့တည်း မဟုတ်

(ခ) ဂျပန်နှင့်ဖြစ်ပွားသော စစ်မက်အပြီး၊ မြို့ဘက်ဆိုင်ရာအစိုးရတဖန်ပြန်လည်အုပ်ချုပ်သည့် နေ့ရက် မတိုင်မီ ကာလအပိုင်းအခြားတစ်ခုခုနှင့်စပ်လျဉ်း၍၊ အိမ်ငှားထံမှရန်ရှိသော ငှားရမ်းခအတွက် တရားမရုံး က၊ အိမ်ရှင်အားအနိုင်ပေး၍ အိမ်ငှားအပေါ် အမိန့်၊ သို့တည်းမဟုတ် ဒီကရီချမှတ်ထားသည့် ငွေကို မပေးဘဲနေသည့်ကိစ္စ၊ သို့တည်းမဟုတ်

(ဂ) အိမ်ငှားက၊ သို့တည်းမဟုတ် အိမ်ငှားနှင့်အတူလက်ရှိထားသည့်၊ သို့တည်းမဟုတ် နေထိုင်သည့် အခြားသူတစ်ဦးတယောက်က၊ အိမ်ခန်းချင်းဆက်စပ်လျက်ရှိသော၊ သို့တည်းမဟုတ် အနီးအနားရှိသော နေထိုင်သူများအား၊ စိတ်ငြိုငြင်စေသည့်၊ သို့တည်းမဟုတ် အနှောင့်အယှက် ဖြစ်စေသည့် ပြုကျင့်မှုကို ကျူးလွန်သည့်ကိစ္စ၊ သို့တည်းမဟုတ် ဥပစာကိုညစ်ညမ်းယုတ်မာသော၊ သို့တည်းမဟုတ် တရား ဥပဒေနှင့်ဆန့်ကျင်သောကိစ္စအလို့ငှါအသုံးပြုသည့်၊ သို့တည်းမဟုတ် အသုံးပြုစေသည့်ပြစ်မှု ထင်ရှား စီရင်ခံရသည့်ကိစ္စ၊ သို့တည်းမဟုတ် အိမ်ငှား၏၊ သို့တည်းမဟုတ် ဆိုခဲ့သည့်သူတစ်ဦး တယောက်၏ ဖြုန်းတီးမှု၊ သို့တည်းမဟုတ် ပေါ့လျော့မှု၊ သို့တည်းမဟုတ် ပျက်ကွက်မှုကြောင့် တရားရုံး၏ သဘောအရ ဥပစာ၏ အခြေအနေဆိုးရွားသွားသည့်ကိစ္စ၊ သို့တည်းမဟုတ်

(ဃ) ဥပစာသည် မြေဖြစ်လျှင်၊ ထိုဥပစာကို အဆောက်အဦ၊ သို့တည်းမဟုတ် အဆောက်အဦများ ဆောက်လုပ်ရန်၊ သို့တည်းမဟုတ်ပြန်လည်ဆောက်လုပ်ရန် အိမ်ရှင်က ရိုးဖြောင့်သောသဘောဖြင့် ရယူလို၍၊ ဥပစာကို အဆောက်အဦ၊ သို့တည်းမဟုတ် အဆောက်အဦများဆောက်လုပ်ရန်၊ သို့တည်း မဟုတ် ပြန်လည်ဆောက်လုပ်ရန်အတွက် အသုံး ပြုပါမည်ဟူ၍၎င်း၊ ထိုဥပစာမှအိမ်ငှား ပြောင်းရွှေ့သည့် နေ့ရက်ကစ၍ တနှစ်အတွင်း ထိုကိစ္စကို ပြီးစီးအောင်ဆောင်ရွက်ပါမည်ဟူ၍၎င်း၊ အိမ်ရှင်က၊ တရားရုံး ကသင့်သည်ထင်မြင်သည့်ငွေ အရေ အတွက်ဖြင့် ခံဝန်ချုပ်ဆိုသည့်ကိစ္စ၊ သို့တည်း မဟုတ်

(င) ဤအက်ဥပဒေနှင့် သက်ဆိုင်သော အဆောက်အဦ၊ သို့တည်းမဟုတ် အဆောက်အဦ အစိတ်အပိုင်းကို၊ ပြန်လည်ဆောက်လုပ်ရန်အတွက်ဖြစ်စေ၊ လိုအပ်သော၊ သို့တည်းမဟုတ် အရေး ကြီးသော၊ သို့တည်းမဟုတ် ပုံသဏ္ဍာန်ပြောင်းလဲသောပြုပြင်မှုများပြုလုပ်ရန်အတွက်ဖြစ်စေ၊ အိမ်ရှင်က အကြောင်းအားလျော်စွာရိုးဖြောင့်သောသဘောဖြင့်ရယူလို၍၊ ဆိုခဲ့သည့်ဥပစာကို ထိုပြုပြင်မှုများ ပြုလုပ်ရန်အတွက်၊ သို့တည်းမဟုတ် ပြန်လည်ဆောက်လုပ်ရန်အတွက် အသုံးပြုပါမည်ဟူ၍၎င်း၊ ထိုဥပစာမှအိမ်ငှားပြောင်းရွှေ့ပေးသည့်နေ့ရက်ကစ၍ ကိုးလထက်မပိုဘဲ၊ တရားရုံးက သတ်မှတ်သော ကာလအပိုင်းအခြားအတွင်း၊ ထိုကိစ္စကိုပြီးစီးအောင် ဆောင်ရွက်ပါမည်ဟူ၍၎င်း၊ ထိုဥပစာဖယ်ရှား ပေးရသော အိမ်ငှားက၊ ထိုသို့ပြုပြင်ပြီးသည့်အခါ၊ သို့တည်းမဟုတ်ပြန်လည်ဆောက်လုပ်ပြီးသည့်အခါ၊ ထိုဥပစာကိုပြန်ပေးစေလိုလျှင်၊ ပြန်ပေးပါမည်ဟူ၍၎င်း၊ တရားရုံးသင့်သည် ထင်မြင်သည့်ငွေအရေအ တွက်ဖြင့်ခံဝန်ချုပ်ဆိုသည့်ကိစ္စ၊ သို့တည်းမဟုတ်

(စ) ဤအက်ဥပဒေနှင့်သက်ဆိုင်သည့်အဆောက်အဦ၊ သို့တည်းမဟုတ်အဆောက်အဦ အစိတ်အပိုင်းကို၊ ပိုင်ရှင်က အကြောင်းအားလျော်စွာ ရိုးဖြောင့်သောသဘောဖြင့် မိမိကိုယ်တိုင်နေထိုင်ရန်ကိစ္စအတွက် သက်သက်ရယူလို၍၊ ဆိုခဲ့သည့်ဥပစာ၌ မိမိကိုယ်တိုင်နေထိုင်ပါမည်ဟူ၍၎င်း၊ ထိုဥပစာမှ အိမ်ငှားပြောင်း ရွှေ့ပေးသည့် နေ့ရက်ကစ၍ သုံးလအတွင်း ထိုကိစ္စကိုပြီးစီးအောင်ဆောင်ရွက်ပါမည်ဟူ၍ ၎င်း၊ တရားရုံး သင့်သည် ထင်မြင်သည့်ငွေအရေအတွက်ဖြင့်ခံဝန်ချုပ်ဆိုသည့်ကိစ္စ၊

သို့ရာတွင် ဤအပိုဒ်ပါကိစ္စအလို့ငှါ “ပိုင်ရှင်” ဆိုသည့်စကားရပ်တွင်၊ ၁၉၄၅ ခုနှစ်၊ မေလ ၁ ရက်နေ့၌ဆိုခဲ့သည့် ဥပစာပိုင်ရှင်ဖြစ်သူ၊ သို့တည်းမဟုတ် ထိုနေ့ရက်နောက်မှ အမွေဆက်ခံခြင်းဖြင့် ထိုဥပစာ ပိုင်ရှင်ဖြစ်လာသူမှတစ်ပါး၊ အခြားမည်သူမျှမပါဝင်စေရ။

ထို့ပြင် အငှားချထားမှုသဘောတူစာချုပ်အရဖြစ်စေ၊ နှစ်ဦးသဘောတူညီချက်ဖြင့်၊ တရားရုံးတော်က ချမှတ်သော ဒီကရီပါစည်းကမ်းချက်များအရဖြစ်စေ၊ သတ်မှတ်ထားသည့် ကာလအပိုင်းအခြားအတွက် ပြုလုပ်သောအငှားချထားမှုများမှာ၊ အဆိုပါအငှားချထားသည့် ကာလအပိုင်းအခြားမကုန်ဆုံးမီ၊ သို့တည်းမဟုတ် အဆိုပါဒီကရီအရ ခွင့်ပြုထားသည့် ကာလအပိုင်းအခြားမကုန်ဆုံးမီ၊ ဤအပိုဒ်နှင့် မသက်ဆိုင်စေရ။

(၂) ဥပစာတစ်ခုခုကို ပြန်လည်သိမ်းပိုက်ရန်အတွက်ဖြစ်စေ၊ ထိုဥပစာမှအိမ်ငှားကိုနှင့်ထုတ်ရန် အတွက် ဖြစ်စေ၊ ပုဒ်မခွဲ (၁)၊ အပိုဒ် (ဃ)၊ (င)၊ သို့တည်းမဟုတ် အပိုဒ် (စ) အရအမိန့်၊ သို့တည်းမဟုတ် ဒီကရီ ချမှတ်ရာ၌တရားရုံးသည်၊

ထိုဥပစာကိုမည်သည့်ကိစ္စအလို့ငှါ အိမ်ရှင်က၊ သို့တည်းမဟုတ် ပိုင်ရှင်က ရ ယူလိုကြောင်း သီးခြားဖော်ပြရမည့်ပြင်၊ ဆိုခဲ့သည့်အမိန့်၊ သို့တည်းမဟုတ် ဒီကရီမိတ္တူကို၎င်း၊ ပုဒ်မခွဲ (၁)၊ အပိုဒ် (ဃ)၊ (င)၊ သို့တည်းမဟုတ် အပိုဒ် (စ)ပါ ပြဋ္ဌာန်းချက်များအရ အိမ်ရှင်က၊ သို့တည်းမဟုတ် ပိုင်ရှင်က ချုပ်ဆိုသည့်ခံဝန်ချုပ်မိတ္တူကို၎င်းကြီးကြပ်ရေးဝန်ထံ အိမ်ရှင်က၊ သို့တည်း မဟုတ် ပိုင်ရှင်က၊ အမိန့်တွင်၊ သို့တည်းမဟုတ် ဒီကရီတွင်၊ သို့တည်းမဟုတ် ခံဝန်ချုပ်တွင် သီးခြားဖော်ပြထားသည့် ကိစ္စမှ တပါး၊ အခြားကိစ္စအတွက် ဥပစာကိုအသုံးပြုလျှင်ဖြစ်စေ အမိန့်တွင်၊ သို့တည်းမဟုတ် ဒီကရီတွင်၊ သို့တည်းမဟုတ် ခံဝန်ချုပ်တွင် သီးခြားဖော်ပြထားသည့်ကာလ အပိုင်းအခြားအတွင်း၊ အဆိုပါကိစ္စ အတွက် ဥပစာကိုအသုံးပြုရန် ပျက်ကွက်လျှင်ဖြစ်စေ၊ ခံဝန်ချုပ်တွင် ၎င်းအပေါ်သတ်မှတ်ထားသည့် စည်းကမ်းချက်များကို လိုက်နာရန် ပျက်ကွက်လျှင်ဖြစ်စေ၊ တရားရုံးသည်၊ ထိုအမိန့်၊ သို့တည်း မဟုတ် ဒီကရီချမှတ်ခံရသည့်အိမ်ငှားများ၏ လျှောက်ထားချက်အရသော်၎င်း၊ ကြီးကြပ်ရေးဝန်၏လျှောက်ထား ချက်အရသော်၎င်း၊ ခံဝန်ချုပ်ဖြင့် ချုပ်ဆိုထားသောငွေကို အစိုးရကသိမ်းယူစေဟု ကျေညာနိုင်သည့်ပြင်၊ တရားရုံးကသင့်တော်သည့် ထင်မြင်သည့်လျော်ကြေးငွေ ကိုလည်းအိမ်ရှင်က၊ သို့တည်းမဟုတ် ပိုင်ရှင်ကအိမ်ငှားအားပေးရမည်ဟု ဆင့်ဆိုနိုင်သည်။ သို့ရာတွင် တရားရုံးကကျေနပ်လောက်သည်ဟု သဘောရသည့်အကြောင်းပြချက်များကြောင့် ဆိုခဲ့သည့်ကိစ္စအတွက် ဥပစာကိုအသုံးမပြုနိုင်ကြောင်း ဖြင့်သော်၎င်း၊ ခံဝန်ချုပ်တွင် သတ်မှတ်သည့်စည်းကမ်းချက်များကို မလိုက်နာနိုင်ကြောင်းဖြင့်သော်၎င်း၊ အိမ်ရှင်က၊ သို့တည်းမဟုတ် ပိုင်ရှင်က သက်သေထင်ရှား ပြလျှင်၊ ဆိုခဲ့သည့်အတိုင်းကျေညာခြင်း၊ သို့တည်းမဟုတ် ဆင့်ဆိုခြင်းမပြုရ။

(၃) ပုဒ်မခွဲ (၂) အရလျော်ကြေးပေးရန် ချမှတ်သည့် ဆုံးဖြတ်ချက်အပြင်၊ တရားရုံးသည်၊ ဒီကရီ၊ သို့တည်းမဟုတ် အမိန့်ချမှတ်ခံရသည့်အိမ်ငှားကသဘောတူလျှင်၊ ထိုအိမ်ငှားအားအမိန့်၊ သို့တည်းမဟုတ် ဒီကရီချမှတ်သည့် နေ့ရက်မတိုင်မီကထားရှိသည့် စည်းကမ်းချက်များအတိုင်း ထိုဥပစာကိုလက်ရှိပေး အပ်ရမည်။

(၄) ဤပုဒ်မအရအာမခံငွေကို သိမ်းယူရန်၊ သို့တည်းမဟုတ် လျော်ကြေးပေးရန်ချမှတ်သောအမိန့်ကို၊ တရားမကျင့်ထုံးကိုဥပဒေတွင် ဒီကရီများအတည်ပြုရန်ပြဋ္ဌာန်းထားသည့်နည်းလမ်းအတိုင်းအတည်ပြု နိုင်သည်။

၁၃။ (၁) နိုင်ငံတော် သမတက အမိန့်ကြော်ငြာစာဖြင့် ဤပုဒ်မနှင့်သက်ဆိုင်စေရန် ကျေညာနိုင်သည့် ဒေသ၌သော်၎င်း၊ ဥပစာအမျိုးအစား တခုခုနှင့်စပ်လျဉ်း၍သော်၎င်း၊ မည်သူမဆိုဥပစာတခုခု၏ အိမ်ငှား ပင်မဟုတ်စေကာမူ၊ နေထိုင်မှုကိစ္စ၊ သို့တည်းမဟုတ် လုပ်ငန်းကိစ္စအတွက် ရိုးဖြောင့်သော သဘောဖြင့် နေထိုင်သူဖြစ်လျှင်၊ ထိုဥပစာတွင်ဆက်လက် နေထိုင်နိုင်ခွင့်ရရှိရန်ကြီးကြပ်ရေးဝန်ထံ လျှောက်ထားနိုင် သည်။ ထိုလျှောက်ထားသူကဆိုခဲ့သည့် ဥပစာအတွက်စံငှားရမ်းခကို ပေးဆောင် လိုကြောင်းစာဖြင့် ဝန်ခံသည့်အခါ၊ ကြီးကြပ်ရေးဝန်သည်၊ ထိုလျှောက်ထားသူအား၊ ဆိုခဲ့သည့်ဥပစာတွင် ဆက်လက်နေထိုင် ခွင့်ပြုသည့်အမိန့်စာကို ထုတ်ပေးရမည့်ပြင်၊ မိမိအမိန့်မိတ္တူကိုလည်းအိမ်ရှင်ထံ သို့ဖြစ်စေ၊ အိမ်ရှင်က အာဏာလွှဲအပ်ထားသည့် ကိုယ်စားလှယ်ထံသို့ဖြစ်စေ၊ ၎င်း၏နေရပ်ကို သိလျှင်ပေးပို့ရမည်။

(၂) ပုဒ်မ ၁၄ အရ၊ တရားရုံးကချမှတ်သည့်အမိန့်များနှင့် မဆန့်ကျင်စေဘဲ၊ ပုဒ်မခွဲ (၁) အရ၊ တဦးတယောက်သောသူအား ဥပစာတခုခုတွင် ဆက်လက်နေထိုင်ခွင့်ပြုသည့်အမိန့်ဟူသရွေ့မှာ၊ ဆိုခဲ့ သည့်ဥပစာတည်ရှိရာဒေသနှင့်ဖြစ်စေ၊

ထိုဥပစာပါဝင်သည့်ဥပစာအမျိုးအစားနှင့်ဖြစ်စေ၊ ဤပုဒ်မပါ ပြဋ္ဌာန်းချက်များသက်ဆိုင်နေသမျှ ကာလပတ်လုံးအတည်ဖြစ်ရမည့်ပြင်၊ ထိုနောက်လည်း သုံးလပတ်လုံး ဆက်လက်အတည်ဖြစ်ရမည်။

သို့ရာတွင် အမိန့်ချမှတ်သဖြင့်အနိုင်ရသူသည်၊ ဤကာလအပိုင်းအခြားအတွင်းမိမိအလိုအလျောက် ထိုဥပစာမှထွက်ခွါသွားလျှင်၊ ကြီးကြပ်ရေးဝန်သည်၊ အိမ်ရှင်တင်သွင်းသည့် လျှောက်လွှာအရ ဆိုခဲ့သည့်အမိန့်ကို ဖျက်သိမ်းနိုင်သည့်ပြင်၊ ထိုသို့ဖျက်သိမ်းပြီးနောက် ထိုအမိန့်ကိုထပ်မံအတည်မပြုရ။

၁၄။ ။ (၁) အခြားတရားဥပဒေတခုခုတွင် မည်သို့ပင်ပါရှိစေကာမူ၊ ပုဒ်မ ၁၃ ပါပြဋ္ဌာန်းချက်များအရ တဦးတယောက်သောသူအားနေထိုင်ရန်ခွင့်ပြုထားသည့်ဥပစာကိုပြန်လည်သိမ်းပိုက်ရန်အတွက်ဖြစ်စေ၊ ထိုဥပစာမှထိုသူအား နှင်ထုတ်ရန်အတွက်ဖြစ်စေ၊ မည်သည့်အမိန့်၊ သို့တည်းမဟုတ် ဒီကရီကိုမျှ အောက်ပါကိစ္စများတွင်မှတပါး၊ ချမှတ်ခြင်းမပြုရ-

(က) ထိုသူအား ကြီးကြပ်ရေးဝန်ကဆိုခဲ့သည့် ဥပစာတွင်နေထိုင်ခွင့်ပြုပြီးနောက်၊ ကာလအပိုင်းအခြား တခုခုနှင့်စပ်လျဉ်း၍ ထိုသူထံမှ တရားဥပဒေနှင့်အညီ ရရန်ရှိသော ငါးရမ်းခပေးရန်တောင်းဆိုသည့် စာကို စာပို့တိုက်မှ မှတ်ပုံတင်၍ပေးပို့ပြီးသည့်နောက် ထိုတောင်းဆိုသည့်နေ့ရက်မှ ခုနစ်ရက်အတွင်း လိုက်နာဆောင်ရွက်ခြင်းမရှိဘဲ၊ ထိုငါးရမ်းခကို အိမ်ရှင်အားလည်းမပေး၊ ပုဒ်မ ၁၆ အရ ကြီးကြပ်ရေးဝန်ထံသို့လည်း မပေးသွင်းဘဲနေသည့်ကိစ္စ၊ သို့တည်းမဟုတ်

(ခ) ထိုသူက၊ သို့တည်းမဟုတ် ထိုသူနှင့်အတူ နေထိုင်သူ တဦးတယောက်က၊ အိမ်ခန်းချင်း ဆက်စပ်လျက်ရှိသော၊ သို့တည်းမဟုတ် အနီးအနားရှိသော နေထိုင်သူများအား စိတ်ငြိုငြင်စေသည့်၊ သို့တည်းမဟုတ် အနှောက်အယှက် ဖြစ်စေသည့်အမှုကိုကျူးလွန်သည့်ကိစ္စ၊ သို့တည်းမဟုတ် ဥပစာကို ညစ်ညမ်းယုတ်မာသော၊ သို့တည်းမဟုတ် တရားဥပဒေနှင့်ဆန့်ကျင်သော ကိစ္စအလို့ငှါ အသုံးပြုသည့်၊ သို့တည်းမဟုတ် အသုံးပြုစေသည့်အတွက် ပြစ်မှုထင်ရှားစီရင်ခံရသည့်ကိစ္စ၊ သို့တည်းမဟုတ် ဆိုခဲ့ သည့်သူတဦးတယောက်၏ဖြုန်းတီးမှု၊ သို့တည်းမဟုတ် ပေါ့လျော့မှု၊ သို့တည်းမဟုတ် ပျက်ကွက်မှု ကြောင့်၊ တရားရုံး၏ သဘောအရ ဥပစာအခြေအနေ ဆိုးရွားသွားသည့်ကိစ္စ၊ သို့တည်းမဟုတ်

(ဂ) ဥပစာကို အကြောင်းအားလျော်စွာ ရိုးဖြောင့်သောသဘောဖြင့် အိမ်ရှင်က မိမိကိုယ်တိုင်၊ သို့တည်း မဟုတ် မိမိ၏ အိမ်ထောင်သားစုတွင်ပါဝင်သူတဦးတယောက် နေထိုင်ရန်အတွက်ဖြစ်စေ၊ ဥပစာ၏ အကျိုးခံစားခွင့်ရှိသူတဦးတယောက်နေထိုင်ရန်အတွက် ဖြစ်စေ၊ တရားရုံးကကျေနပ် လောက်သည်ဟု ယူဆသည့်အခြားကိစ္စ တခုခုအတွက်ဖြစ်စေ၊ ရယူလို၍ ထိုဥပစာကိုမိမိကိုယ်တိုင်၊ သို့တည်းမဟုတ် မိမိ၏ အိမ်ထောင်သားစုတွင် ပါဝင်သူ၊ သို့တည်းမဟုတ် အကျိုးခံစားခွင့်ရှိသူ နေထိုင်ပါ မည်ဟူ၍သော် ၎င်း၊ တရားရုံးက သတ်မှတ်သည့်ကာလအပိုင်းအခြားအတွင်း၊ ထိုကိစ္စကို ပြီးစီးအောင်ဆောင်ရွက်ပါမည် ဟူ၍သော်၎င်း၊ တရားရုံးက သင့်သည်ထင်မြင်သည့် ငွေအရေအတွက်ဖြင့် ခံဝန်ချုပ်ဆိုသည့်ကိစ္စ၊ သို့တည်းမဟုတ်

(ဃ) ယင်းသို့အခွင့်ပြုသည့်အမိန့်ကို၊ ပုဒ်မ ၁၃ (၂) ပါ ခြွင်းချက်အရ ဖျက်သိမ်းပြီးဖြစ်သည့် ကိစ္စ။

(၂) ဥပစာကိုပြန်လည်သိမ်းပိုက်ရန်၊ ပုဒ်မခွဲ (၁)၊ အပိုဒ် (ဂ) အရ အမိန့် သို့တည်းမဟုတ် ဒီကရီချ မှတ်ရာ၌၊ တရားရုံးသည် ထိုဥပစာကို မည်သည့်ကိစ္စအလို့ငှါ၊ အိမ်ရှင်ကရလိုကြောင်း သီးခြားဖော်ပြ ရမည့်ပြင်၊ ဆိုခဲ့သည့်အမိန့် သို့တည်းမဟုတ် ဒီကရီမိတ္တူကို၎င်း၊ ပုဒ်မခွဲ (၁)၊ အပိုဒ် (ဂ) ပါ ပြဋ္ဌာန်း ချက်များအရ အိမ်ရှင်ကချုပ်ဆိုသည့်ခံဝန်ချုပ်မိတ္တူကို၎င်း၊ ကြီးကြပ်ရေးဝန်ထံပေးပို့ရမည်။ အိမ်ရှင် သည်၊ အမိန့်တွင်၊ သို့တည်းမဟုတ် ဒီကရီတွင်၊ သို့တည်းမဟုတ် ခံဝန်ချုပ်တွင် သီးခြားဖော်ပြထား သည့်ကိစ္စမှတစ်ပါး၊ အခြားကိစ္စအတွက် ဥပစာကိုအသုံးပြုလျှင်ဖြစ်စေ၊ အမိန့်တွင်၊ သို့တည်းမဟုတ် ဒီကရီတွင်၊ သို့တည်းမဟုတ် ခံဝန်ချုပ်တွင်သီးခြားဖော်ပြထားသည့် ကာလအပိုင်းအခြားအတွင်း ထိုကိစ္စအတွက် ဥပစာကိုအသုံးပြုရန် ပျက်ကွက်လျှင်ဖြစ်စေ၊ တရားရုံးသည်၊ ထိုဒီကရီ၊ သို့တည်းမဟုတ် အမိန့်ချမှတ်ခံရသူ၏ လျှောက်ထား ချက်အရသော်၎င်း၊ ကြီးကြပ်ရေးဝန်၏ လျှောက်ထားချက်အရ သော်၎င်း၊ ခံဝန်ချုပ်တွင် ချုပ်ဆိုထားသည့်ငွေကို အစိုးရက သိမ်းယူစေဟုကျေညာနိုင်သည့်ပြင်၊ တရားရုံးက သင့်တော်သည် ထင်မြင်သည့်လျော်ကြေးငွေကို၊ အိမ်ရှင်ကအိမ်ငှါအားပေးစေဟုလည်း ဆင့်ဆိုနိုင်သည်။ သို့ရာတွင် တရားရုံးကကျေနပ်လောက်သည်ဟု သဘောရသည့် အကြောင်းပြချက်များ ကြောင့်၊ ဆိုခဲ့သည့်အတိုင်း ကျေညာခြင်း၊ သို့တည်းမဟုတ် ဆင့်ဆို ခြင်းမပြုရ။

(၃) ပုဒ်မခွဲ (၂) အရ၊ လျော်ကြေးပေးရန်ချမှတ်သည့် ဆုံးဖြတ်ချက်အစား၊ သို့တည်းမဟုတ် ထိုဆုံးဖြတ်ချက်အပြင်၊ တရားရုံးသည်၊ မိမိသဘောအရ၎င်း၊ ဒီကရီ၊ သို့တည်းမဟုတ် အမိန့်ချမှတ် ခံရသူက သဘောတူညီလျှင်၎င်း၊ ထိုသူအား အမိန့်၊ သို့တည်းမဟုတ် ဒီကရီချမှတ်သည့် နေ့ရက် မတိုင်မီက ထားရှိသည့် စည်းကမ်းချက်များအတိုင်း ထိုဥပစာကို လက်ရှိပေးအပ်နိုင်သည်။

(၄) ဤပုဒ်မအရ အာမခံငွေကို သိမ်းယူရန်၊ သို့တည်းမဟုတ် လျော်ကြေးပေးရန်ချမှတ်သောအမိန့်ကို၊ တရားမကျင့်ထုံး ကိုဥပဒေတွင် ဒီကရီများအတည်ပြုရန်ပြဋ္ဌာန်းထားသည့် နည်းလမ်းအတိုင်း အတည်ပြုနိုင်သည်။

၁၅။ ။ (၁) ဤအက်ဥပဒေနှင့် သက်ဆိုင်သည့်ဥပစာကို ပြန်လည်သိမ်းပိုက်ရန်အတွက်ဖြစ်စေ၊ ထိုဥပစာမှ အိမ်ငှါကို၊ သို့တည်းမဟုတ် ပုဒ်မ ၁၃ (၁) ပါပြဋ္ဌာန်းချက်များအရ နေထိုင်ခွင့်ရှိသူတစ်ဦးတယောက်ကို နှင်ထုတ်ရန်အတွက်ဖြစ်စေ၊ အမိန့်၊ သို့တည်းမဟုတ် ဒီကရီချမှတ်သည့်အချိန်၌သော်၎င်း၊ ဤအက်ဥပဒေ အာဏာမတည်မီကဖြစ်စေ၊ အာဏာတည်ပြီးနောက်ဖြစ်စေ၊ ထိုအမိန့်ကို၊ သို့တည်းမဟုတ် ထိုဒီကရီ ကိုချမှတ်ထားသော်လည်း၊ အိမ်ရှင်ကထိုအမိန့်ကို၊ သို့တည်းမဟုတ် ထိုဒီကရီကို အတည်ပြုရန် လျှောက် ထားသည့်အခါတွင်ဖြစ်စေ၊ အိမ်ငှါက၊ သို့တည်းမဟုတ် ပုဒ်မ ၁၃ (၁) အရ နေထိုင်ခွင့်ရသူက ထို အမိန့်ကို၊ သို့တည်းမဟုတ် ထိုဒီကရီကို အတည်မပြုရန်လျှောက်ထားသည့်အခါတွင်ဖြစ်စေ၊ ထိုအမိန့်၊ သို့တည်းမဟုတ် ထိုဒီကရီကိုအတည်မပြုရသေးသည့်ကိစ္စ၌သော်၎င်း၊ တရားရုံးသည်၊ ပုဒ်မ ၁၂ (၁)၊ အပိုဒ် (ဂ) အရ သို့တည်းမဟုတ် ပုဒ်မ ၁၄ (၁)၊ အပိုဒ် (ခ) နှင့် သက်ဆိုင်သည့် ကိစ္စမှတစ်ပါး၊ ထိုအမိန့်၊ သို့တည်းမဟုတ် ထိုဒီကရီအတည်ပြုခြင်းကို ရပ်ဆိုင်းထားရမည်၊ သို့တည်းမဟုတ် ဆိုင်းငံ့ထားရမည်၊ သို့တည်းမဟုတ် လက်ရှိဖြစ်သော ဥပစာပေးအပ်ရန်နေ့ရက်ကို တရားရုံးကသင့်သည်ထင်မြင်သည့် ကာလအပိုင်းအခြား၊ သို့တည်းမဟုတ် ကာလအပိုင်းအခြားများတွင်၊ အိမ်ငှါကဖြစ်စေ၊ အမိန့်၊ သို့တည်းမဟုတ် ဒီကရီချမှတ်ခံရသူကဖြစ်စေ၊ ပေးရန်ကျန်ရှိသေးသော ငှါးရမ်းခပေးခြင်းနှင့်စပ်လျဉ်း၍၊

သို့တည်းမဟုတ် အငှားချထားသည့်ကာလအပိုင်းအခြားကုန်လွန်ပြီးနောက်၊ ဥပစာလက်ရှိထားသည့် အတွက် အကျိုးခံစားရသော ငွေပေးခြင်းနှင့်စပ်လျဉ်း၍ သင့်သည်ထင်မြင်သည့်စည်းကမ်း ချက်များ အရဖြစ်စေ၊ ရွှေ့ဆိုင်းထားရမည်။ ထို့ပြင် အဆိုပါစည်းကမ်းချက်များကို လိုက်နာဆောင်ရွက်လျှင်၊ တရားရုံးသည်၊ ထိုအမိန့်ကို သို့တည်းမဟုတ် ထိုဒီကရီကို အတည်ဖြစ်ခြင်းမှရပ်စဲစေရမည်။ သို့တည်း မဟုတ် ဖျက်သိမ်းရမည်။

သို့ရာတွင် ပုဒ်မ ၁၂၊ ပုဒ်မခွဲ (၁)၊ အပိုဒ် (ဃ)၊ (င)၊ သို့တည်းမဟုတ် အပိုဒ် (စ) တွင်ဖြစ်စေ၊ ပုဒ်မ ၁၄၊ ပုဒ်မခွဲ (၁)၊ အပိုဒ် (ဂ) တွင်ဖြစ်စေ၊ သီးခြားဖော်ပြထားသည့် အကြောင်းပြချက်တစ်ခုခုကြောင့်၊ ဥပစာမှနှင်ထုတ်ရန်၊ သို့တည်းမဟုတ် ဥပစာကိုပြန်လည်သိမ်းပိုက်ရန် တရားမမှုများစွဲဆိုသည့်ကိစ္စတွင် ချမှတ်ထားပြီးဖြစ်သောအမိန့်ကို၊ သို့တည်းမဟုတ် ဒီကရီကိုအတည်ဖြစ်ခြင်းမှရပ်စဲခြင်း၊ သို့တည်း မဟုတ် ဖျက်သိမ်းခြင်းမပြုရ။

(၂) ဤအက်ဥပဒေ အာဏာမတည်မီကဖြစ်စေ၊ အာဏာတည်ပြီးနောက်ဖြစ်စေ၊ ပုဒ်မ ၁၂၊ ပုဒ်မခွဲ (၁) တွင်သော်၎င်း၊ ပုဒ်မ ၁၄၊ ပုဒ်မခွဲ (၁) တွင်သော်၎င်း၊ ဖော်ပြထားသည့်အမိန့်၊ သို့တည်းမဟုတ် ဒီကရီမျိုးကိုချမှတ်ပြီးနောက်အတည်မပြုရသေးလျှင်၊ ထို့ပြင် ထိုအမိန့်၊ သို့တည်းမဟုတ် ဒီကရီ ချမှတ်သည့်အချိန်တွင်၊ ပုဒ်မ ၁၂၊ သို့တည်းမဟုတ် ပုဒ်မ ၁၄ ပါပြဋ္ဌာန်းချက်များ အာဏာ တည်လျက် ရှိလျှင်၊ သို့တည်းမဟုတ် ထိုအမိန့်၊ သို့တည်းမဟုတ် ဒီကရီနှင့် သက်ဆိုင်လျှင်၊ ထိုအမိန့်ကို၊ သို့တည်း မဟုတ် ထိုဒီကရီကို ချမှတ်ခဲ့မည်မဟုတ်ဟု တရားရုံးက ထင်မြင်သဘောရှိလျှင်၊ တရားရုံးသည်၊ အိမ်ငှား၏၊ သို့တည်းမဟုတ် ပုဒ်မ ၁၃(၁) အရနေထိုင်ခွင့်ရသူ၏ လျှောက်ထားချက်အရ၊ ထိုအမိန့်ကို၊ သို့တည်းမဟုတ် ထိုဒီကရီကို ဖျက်သိမ်းရမည်။ သို့တည်းမဟုတ် ဤအက်ဥပဒေအကျိုးသက်ရောက် စေရန်ကိစ္စအလို့ငှါ၊ မိမိသင့်သည်ထင်မြင်သည့်အတိုင်းပြောင်းလဲရမည်။ ထို့ပြင် ပုဒ်မ ၁၂၊ ပုဒ်မခွဲ (၁)၊ သို့တည်းမဟုတ် ပုဒ်မ ၁၄၊ ပုဒ်မခွဲ (၁) ပါပြဋ္ဌာန်းချက်များသည်၊ အဆိုပါလျှောက်လွှာကိစ္စအလို့ငှါ၊ ထိုအမိန့်၊ သို့တည်းမဟုတ်ဒီကရီချမှတ်ထားသည့် တရားမမှု၊ သို့တည်းမဟုတ် အမှုအခင်းနှင့် သက်ဆိုင် သည်ဟုမှတ်ယူရမည်။

၁၆။ ။ (၁) ဥပစာတစ်ခုနှင့် စပ်လျဉ်း၍၊ ပုဒ်မ ၁၂ (၁)၊ အပိုဒ် (က)တွင်ဖြစ်စေ၊ ပုဒ်မ ၁၄ (၁)၊ အပိုဒ် (က)တွင်ဖြစ်စေ၊ ရည်ညွှန်းထားသည့် ငှားရမ်းခကိုပေးရန် အိမ်ရှင်ကတောင်းဆိုခြင်းမရှိသော်လည်း၊ အိမ်ငှားက၊ ထိုငှားရမ်းခပေးသည်ကို အိမ်ရှင်ကလက်မခံလို၊ ငြင်းဆိုသောအခါ၊ အိမ်ငှားသည်-

- (က) ထိုငှားရမ်းခကို ကြီးကြပ်ရေးဝန်ထံပေးသွင်းနိုင်သည်။ ထို့ပြင်
- (ခ) အိမ်ရှင်က၊ ထိုဥပစာနှင့် စပ်လျဉ်း၍ နောက်ထပ်ရရန်ရှိသော ငှားရမ်းခကို မိမိလက်ခံလိုကြောင်း နို့တစ်စာဖြင့်ဖြစ်စေ၊ အခြားနည်းဖြင့်ဖြစ်စေ၊ အိမ်ငှားအားအကြောင်းမကြားလျှင်၊ ထိုသို့နောက်ထပ် ပေးရန်ရှိသော ငှားရမ်းခကိုလည်း ကြီးကြပ်ရေးဝန်ထံပေးသွင်းနိုင်သည်။

(၂) ပုဒ်မခွဲ (၁) အရ ငှားရမ်းခပေးသွင်းသည့်အခါ၊ ကြီးကြပ်ရေးဝန်သည် ထိုပေးသွင်းငွေကို ရရှိ ကြောင်းဖြင့် အိမ်ရှင်အပေါ် နို့တစ်စာချအပ်စေရမည်။ ထိုသို့နို့တစ်စာချအပ်ရာ၌၊ နို့တစ်စာကို၊ အိမ်ရှင် လက်သို့ဖြစ်စေ၊ အိမ်ရှင်က အာဏာလွှဲအပ်ထားသည့်ကိုယ်စားလှယ်လက်သို့ဖြစ်စေ၊ ပေးအပ်ရမည်။ အကယ်၍ အိမ်ရှင်ကိုသော်၎င်း၊ အိမ်ရှင်ကအာဏာလွှဲအပ်ထားသည့် ကိုယ်စားလှယ်ကိုသော်၎င်း၊ မတွေ့ ရှိလျှင်၊ ထိုနို့တစ်စာကို၊

စာပို့တိုက်မှမှတ်ပုံတင်၍၊ အိမ်ရှင်၏၊ သို့တည်းမဟုတ် ထိုအိမ်ရှင်က အာဏာ လွှဲအပ်ထားသည့်ကိုယ်စားလှယ်၏ နောက်ဆုံးသိရှိရသော နေရပ်သို့ပေးပို့ရမည်။ ထိုသို့ပေးသွင်း ထား သည့်ငွေကို၊ ပုဒ်မ ၄၂၊ ပုဒ်မခွဲ (၂)၊ အပိုဒ် (စ) အရ၊ ပြုသည့်နည်းဥပဒေများနှင့် မဆန့်ကျင်စေဘဲ၊ အိမ်ရှင်က၊ သို့တည်းမဟုတ် ထိုအိမ်ရှင်အာဏာလွှဲအပ်ထားသည့် ကိုယ်စားလှယ်က၊ ထိုကိစ္စအလို့ငှါ၊ ကြီးကြပ်ရေးဝန်ထံလျှောက်လွှာတင်သွင်း၍ ထုတ်ယူနိုင်သည်။

၁၇။ ။ (၁) အိမ်ရှင်သည်၊ သို့တည်းမဟုတ် အိမ်ငှားသည်၊ သို့တည်းမဟုတ် ၎င်း၏ကိုယ်စား ဆောင်ရွက်သူတဦးဦးသည်၊ ဥပစာ တခုခုနှင့်စပ်လျဉ်း၍၊ အိမ်ငှားက၊ သို့တည်းမဟုတ် တဆင့်ခံအိမ်ငှား က၊ မိမိအားပေးသောငှားရမ်းခ၊ သို့တည်းမဟုတ် ငွေကိုမှန်ကန်စွာပြေစာရေးသား ပေးရမည်။ ထိုပြေစာကို မိမိကနည်းလမ်းတကျလက်မှတ်ရေးထိုးရမည်။ သို့တည်းမဟုတ် ထိုကိစ္စ အလို့ငှါစီမံထား ရှိသည့်စာအုပ်တွင် ထိုငှားရမ်းခ၊ သို့တည်းမဟုတ် ထိုငွေကြောင်းကိုနည်းလမ်းတကျ ဝန်ခံလက်မှတ် ရေးထိုးရမည်။

(၂) မည်သူမဆို ပုဒ်မခွဲ(၁) ပါပြဋ္ဌာန်းချက်များကို ဆန့်ကျင်လျှင်၊ ကျပ်ငါးရာထိငွေဒဏ် စီရင်ခြင်းခံရ မည်။

၁၈။ ။ ဤအက်ဥပဒေနှင့်သက်ဆိုင်သည့် ဥပစာတခုခုကိုပြန်လည်သိမ်းပိုက်ရန်၊ သို့တည်းမဟုတ် ဥပစာမှအိမ်ငှားကို နှင်ထုတ်ရန်အတွက် တရားမမှု၊ သို့တည်းမဟုတ် လျှောက်လွှာတခုခုတွင်ဖြစ်စေ၊ ထိုတရားမမှု၊ သို့တည်းမဟုတ် လျှောက်လွှာမှပေါ်ပေါက်လာသည့်မှုခင်းတခုခုတွင်ဖြစ်စေ၊ ရန်ကုန် မြို့တော်တရားမရုံး တရားသူကြီးတဦးကသော်၎င်း၊ ရန်ကုန်မြို့ပြပရိ ခရိုင်တရားမရုံး တရားသူကြီး တဦးကသော်၎င်း၊ ချမှတ်သည့်အမိန့်ကို၊ သို့တည်းမဟုတ် ဒီကရီကို ဥပဒေကြောင်းနှင့် အမှုချင်းရာ အရတရားလွှတ်တော်သို့အယူခံဝင်နိုင်သည်။

၁၉။ ။ ဤအက်ဥပဒေနှင့်သက်ဆိုင်သည့် ဥပစာတခုခုနှင့်စပ်လျဉ်း၍၊ ဤအက်ဥပဒေကိုပြဋ္ဌာန်း ပြီးနောက်မှ ရရန်ရှိသော ငှားရမ်းခကို အရတောင်းခံရန် အလို့ငှါ၊ စွဲဆိုသည့်တရားမမှုဆိုင်ရာ အဆိုလွှာကို မည်သည့်တရားမရုံးကမျှ လက်မခံရ၊ သို့တည်းမဟုတ် ဆိုခဲ့သည့်ငှားရမ်းခကိုအရတောင်းခံရန် အလို့ငှါ၊ ရန်ကုန်မြို့တော်တရားမရုံးအက်ဥပဒေပုဒ်မ ၂၂ အရ၊ ပစ္စည်းသိမ်းဝရမ်းအတွက် လျှောက်လွှာကို မည်သည့် တရားမရုံးကမျှတင်သွင်းခွင့်မပြုရ။ သို့ရာတွင် ထိုဥပစာ၏စံငှားရမ်းခနှင့်စပ်လျဉ်း၍၊ ကြီးကြပ်ရေးဝန်၏ သက်သေခံလက်မှတ်တစောင်ကို၊ ထိုအဆိုလွှာနှင့်အတူ ဖြစ်စေ၊ ပစ္စည်းသိမ်း ဝရမ်းအတွက်လျှောက်လွှာနှင့်အတူဖြစ်စေ၊ ပူးတွဲတင်သွင်းလျှင်၊ ထိုအဆိုလွှာ၊ သို့တည်းမဟုတ် လျှောက် လွှာကိုလက်ခံရမည်။

၂၀။ ။ (၁) လူနေထိုင်ရန်ဥပစာမှတစ်ပါး အခြားဥပစာတခုခုလစ်လပ်သည့်အခါ၊ သို့တည်းမဟုတ် လစ်လပ်ရန်အကြောင်းရှိသည့်အခါ၊ သို့တည်းမဟုတ် လူနေထိုင်ရန် ဥပစာမှတစ်ပါး အခြားဥပစာသစ် တခုခုဆောက်လုပ်သည့်အခါ၊ ထို့ပြင် အိမ်ရှင်ကလည်း ထိုဥပစာကို အိမ်ငှားအား အငှားချထားရန်ကြံရွယ် သည့်အခါ၊ အဆိုပါဥပစာကို ငှားရမ်းမည့်အိမ်ငှားအား အငှားချထားခွင့်ပြုသောလက်မှတ်ရရှိရန် အိမ်ရှင် ကကြီးကြပ်ရေးဝန်ထံလျှောက်လွှာတင်သွင်းရမည်။

ထိုနည်းတူစွာ အိမ်ငှားကလူနေထိုင်ရန်ဥပစာမှတစ်ပါး၊ အခြားဥပစာတခုခုကို၊ သို့တည်းမဟုတ် ထိုဥပစာ အစိတ်အပိုင်းကို တဆင့်ခံအိမ်ငှားအား၊ တဆင့်အငှားချထားရန်ကြံရွယ်လျှင်၊ ထိုဥပစာ၊ သို့တည်းမဟုတ် ထိုဥပစာအစိတ်အပိုင်းကို

တဆင့်ခံအိမ်ငှားအား၊ တဆင့်အငှားချထားခွင့်ပြုသော လက်မှတ်ကိုရရှိရန် အိမ်ငှားကကြီးကြပ်ရေးဝန်ထံလျှောက်လွှာတင်သွင်းရမည်။

- (၂) ပုဒ်မခွဲ (၁) အရ တင်သွင်းသည့် လျှောက်လွှာတွင် အောက်ပါအကြောင်းအရာများပါရှိရမည်။
 - (က) ဥပစာ၏ အကြောင်းအရာ၊ ဥပမာ အခန်းနံပါတ်၊ အထပ်နံပါတ်၊ အိမ်နံပါတ်၊ လမ်းအမည် စသည်များ၊ သို့တည်းမဟုတ် ဥပစာသည် မြေဖြစ်လျှင်၊ မြေကွက်နံပါတ်၊ အကွက်နံပါတ် စသည်များ။
 - (ခ) ပိုင်ရှင်၏အမည်နှင့် နေရပ်။
 - (ဂ) ငှားရမ်းမည့်အိမ်ငှား၏၊ သို့တည်းမဟုတ် တဆင့်ခံအိမ်ငှား၏ အမည်၊ အလုပ်အကိုင်နှင့် နေရပ်။
 - (ဃ) တောင်းဆိုရန်ကြံရွယ်သည့်လစဉ်ငှားရမ်းခ။
 - (င) ရနိုင်ခဲ့လျှင်၊ ၁၉၃၉ ခုနှစ်၊ စက်တင်ဘာလအတွက် လစဉ်ငှားရမ်းခစာရင်း၊ သို့တည်းမဟုတ် ရန်ကုန်မြို့နယ်နိမိတ်ပယ် ကော်ပိုရေးရှင်း၊ သို့တည်းမဟုတ် ရန်ကုန်မြို့နယ်နိမိတ်ပယ်က၊ ၁၉၃၉-၄၀ပြည့်နှစ်အတွက် အခွန်စည်းကြပ်ရာတွင် အခြေခံထားသည့်တန်ဖိုး။
 - (စ) ယခုတောင်းခံဆဲလစဉ်ငှားရမ်းခ။
 - (ဆ) အဆောက်အဦအမျိုးအစား (တိုက်၊ ပျဉ်ထောင်၊ သို့တည်းမဟုတ်ထရံ)။
 - (ဇ) နေရာထိုင်ခင်းအမျိုးအစား (လုပ်ငန်းလုပ်ကိုင်ရန်၊ သို့တည်းမဟုတ် လူနေထိုင်ရန်)။
 - (ဈ) အဆိုပါ ဥပစာအငှားရနိုင်မည့်၊ သို့တည်းမဟုတ် ပြန်လည်အငှားရနိုင်မည့်နေ့ရက်၊ သို့တည်းမဟုတ် ခန့်မှန်းရက်။
 - (ည) ဆလားမီ၊ သို့တည်းမဟုတ် ဆလားမီပေးရန်ကတိ၊ သို့တည်းမဟုတ် အခြား အလားတူ အဘိုး စားနားကို မတောင်းဆိုကြောင်း၊ သို့တည်းမဟုတ် မရရှိကြောင်း ဝန်ခံချက်။
- (၃) ပုဒ်မခွဲ (၁) အရ တင်သွင်းသည့် လျှောက်လွှာကို ရရှိသည့်အခါ၊ ကြီးကြပ်ရေးဝန်မှ၊ အကျဉ်းချုပ် စုံစမ်းစစ်ဆေးခြင်း ပြုပြီးနောက် ကန့်ကွက်ရန် ခိုင်လုံသောအကြောင်းများမရှိဟု ကျေနပ်လျှင်၊ ခွင့်ပြုချက်လက်မှတ် ချက်ခြင်းထုတ်ပေးရမည်။ တဆင့်အငှားချထားသည့်ကိစ္စတွင် ကြီးကြပ်ရေးဝန်မှ၊ ခွင့်ပြုချက်လက်မှတ်ထုတ်ပေးသည့် အချိန်၌ပင်၊ ထိုလက်မှတ် မိတ္တူတစောင်ကို စာပို့တိုက်မှမှတ်ပုံတင်၍ ပိုင်ရှင်ထံသို့ ပေးပို့ရမည်။

သို့ရာတွင်-

- (က) ဥပစာသည်လစ်လပ်ရန်အကြောင်းရှိသည့်ကိစ္စတွင်၊ သို့တည်းမဟုတ် လစ်လပ်ခါစ ဖြစ်သည့်ကိစ္စ တွင်၊ ကြီးကြပ်ရေးဝန်က သဘောတူညီလျှင်၊ ငှားရမ်းမည့် အိမ်ငှားသည်၊ သို့တည်းမဟုတ် တဆင့်ခံ အိမ်ငှားသည် နေထိုင်သည့်နေ့ရက်ကစ၍ ငှားရမ်းခ ပေးဆောင်ရမည်။ ပုဒ်မခွဲ (၁) အရ လျှောက်လွှာ မတင်သွင်းမီအချိန်အတန်ကြာကပင် ဥပစာလစ် လပ်လျက်ရှိလျှင်၊ ငှားရမ်းမည့်အိမ်ငှားသည်၊ သို့တည်း မဟုတ် တဆင့်ခံအိမ်ငှားသည်၊ လျှောက်လွှာ တင်သွင်းသည့် နေ့ရက်ကစ၍ ငှားရမ်းခပေးရမည်။
- (ခ) အိမ်ငှားက တသီးတခြားအခန်းအဖြစ် ခွဲခြားမပေးနိုင်သည့် ထိုဥပစာတစ်တစ်ပိုင်းကို တဆင့် အငှားချထားသည့် ကိစ္စတွင်၊ တဆင့်ခံအိမ်ငှားက၊ ထိုသို့သော အစိတ်အပိုင်းအတွက် ငှားရမ်းခ ကို၊ အိမ်ငှားသို့ပေးရမည်။ ထို့ပြင် ထိုအိမ်ငှားမှာ၊ ဥပစာတစ်ခုလုံးအတွက် ငှားရမ်းခကို အိမ်ရှင်သို့ ပေးရန် တာဝန်ရှိမြဲရှိစေရမည်။

(ဂ) အိမ်ငှားက တဆင့်ခံ အိမ်ငှားအား၊ ထိုဥပစာ တခုလုံးကိုဖြစ်စေ၊ တသီးတခြား အခန်းအဖြစ် ခွဲခြား ပေးနိုင်သည့် ထိုဥပစာအစိတ်အပိုင်းကိုဖြစ်စေ၊ တဆင့်အငှားချသည့်ကိစ္စတွင်၊ တဆင့်ခံအိမ်ငှား သည်၊ အိမ်ရှင်(တနည်းအားဖြင့်ဆိုသော် မူလအငှားချထားသူ) သို့ငှားရမ်းခပေးရမည့်ပြင်၊ ထိုဥပစာကို တဆင့်ခံ အိမ်ငှားအား အငှားချထားသည်ဟု မှတ်ယူရမည်။

၂၁။ ။ (၁) အိမ်ရှင်က-

- (က) လူနေထိုင်ရန် ဥပစာတခုခု အငှားချထားခြင်း ရပ်စဲသည့်နို့တစ်စာကိုပေးသည့်အခါ၊ သို့တည်း မဟုတ် ရရှိသည့်အခါ၊ သို့တည်းမဟုတ်
- (ခ) မိမိအိမ်ရှင်ဖြစ်သည့် လူနေထိုင်ရန်ဥပစာတခုခုမှ အိမ်ငှားထွက်ခွါသွားရန်အကြောင်းရှိသည် ဟူ၍သော်၎င်း၊ ထိုဥပစာမှ အိမ်ငှားထွက်ခွါသွားပြီးနောက်၊ နေထိုင်သူမရှိဘဲ လစ်လပ်နေသည်၊ သို့တည်း မဟုတ် ကြီးကြပ်ရေးဝန်၏ ခွင့်ပြုချက်မရဘဲ တဦးတယောက်သောသူက ၁၉၅၀ ပြည့်နှစ်၊ အောက်တို ဘာလ ၂၁ ရက်နေ့နောက်တွင် နေထိုင်လျက်ရှိသည်ဟူ၍သော်၎င်း၊ အခြားနည်း သတင်းရရှိသည့်အခါ၊ သို့တည်းမဟုတ်
- (ဂ) လူနေထိုင်ရန် ဥပစာအသစ် တခုခု ဆောက်လုပ်သောအခါ၊ သို့တည်းမဟုတ် အဆိုပါဥပစာတခုခုကို နောက်ထပ် လူနေထိုင်နိုင်ရန် နေရာထိုင်ခင်းရနိုင်အောင် ပြုပြင်ပြောင်းလဲ၊ သို့တည်းမဟုတ် တိုးတက် ကောင်းမွန်အောင် ပြုလုပ်စေသည့်အခါ

ထိုအိမ်ရှင်သည်၊ ထိုသို့ပြုလုပ်သည့်အကြောင်းကြားစာကို ကြီးကြပ်ရေးဝန်ထံ ပေးပို့ရမည်။ ထိုနည်းတူစွာ လူနေထိုင်ရန်ဥပစာတခုခုတွင် နေထိုင်လျက်ရှိသော အိမ်ငှားက-

- (ဃ) အဆိုပါဥပစာနှင့်စပ်လျဉ်း၍၊ အငှားချထားခြင်းရပ်စဲသည့်နို့တစ်စာကိုပေးသည့်အခါ၊ သို့တည်း မဟုတ်
- (င) အဆိုပါဥပစာတခုခုမှ ထွက်ခွါသွားသည့်အခါ

ထိုအိမ်ငှားသည်၊ ထိုသို့ပြုလုပ်သည့် အကြောင်းကြားစာကို၊ ကြီးကြပ်ရေးဝန်ထံပေးပို့ရမည်။

(၂) လုံလောက်သော အကြောင်းမရှိလျှင် ပုဒ်မခွဲ (၁) တွင်ရည်ညွှန်းသည့်အကြောင်းကြားစာကို-

- (က) ပုဒ်မခွဲ (၁)၊ အပိုဒ် (က)၊ သို့တည်းမဟုတ် အပိုဒ် (ဃ) တွင်အကျုံးဝင်သည့်ကိစ္စ၌၊ နို့တစ်စာ ပေးသည့်၊ သို့တည်းမဟုတ် ရရှိသည့်နေ့ရက်မှ သုံးရက်အတွင်းပေးပို့ရမည်။
- (ခ) ပုဒ်မခွဲ (၁)၊ အပိုဒ် (ခ)၊ သို့တည်းမဟုတ် အပိုဒ် (င) တွင်အကျုံးဝင်သည့်ကိစ္စ၌၊ အိမ်ရှင်ကသတင်း ရရှိသည့်နေ့ရက်မှ သုံးရက်အတွင်းဖြစ်စေ၊ ဥပစာမှအိမ်ငှားထွက်ခွါသွားသည့် နေ့ရက်မှ သုံးရက်အတွင်း ဖြစ်စေ၊ ပေးပို့ရမည်။
- (ဂ) ပုဒ်မခွဲ (၁)၊ အပိုဒ် (ဂ)တွင် အကျုံးဝင်သည့်ကိစ္စ၌၊ ဆောက်လုပ်ခြင်း၊ ပြုပြင်ခြင်း၊ ပြောင်းလဲခြင်း၊ သို့တည်းမဟုတ် တိုးတက်ကောင်းမွန်အောင်ပြုလုပ်ခြင်း ပြီးစီးသည့်နေ့ရက်မှ သုံးရက်အတွင်း ပေးပို့ရ မည်။

(၃) ထိုသို့အကြောင်းကြားစာပေးပို့ရာတွင် အိမ်ရှင်သည်၊ ပုဒ်မ ၂၀၊ ပုဒ်မခွဲ (၂)၊ အပိုဒ် (က)၊ (ခ)၊ (ဃ)၊ (င)၊ (စ)၊ (ဆ)၊ (ဇ) နှင့် (ဈ)တွင် သီးခြားဖော်ပြထားသည့်အကြောင်းအရာများကိုပေးရမည်။

(၄) ကြီးကြပ်ရေးဝန်သည်၊ ပုဒ်မခွဲ(၁)အရ၊ လူနေထိုင်ရန်ဥပစာတခုခုမှ အိမ်ငှားထွက်ခွာသွားကြောင်း၊ သို့တည်းမဟုတ် ထွက်ခွာသွားမည့်ဆဲဆဲ ဖြစ်ကြောင်း၊ သို့တည်းမဟုတ် အဆိုပါဥပစာတခုခုမှ အိမ်ငှား ထွက်ခွာသွားပြီးနောက်၊ ကြီးကြပ်ရေးဝန်၏ ခွင့်ပြုချက် မရဘဲ၊ တဦးတယောက်သောသူက ၁၉၅၀ ပြည့်နှစ်၊ အောက်တိုဘာလ ၂၁ ရက်နေ့နောက်တွင် နေထိုင် ကြောင်းဖြင့်အကြောင်းကြားစာ ကိုရရှိသော အခါ၊ သို့တည်းမဟုတ် အခြားနည်းဖြင့်သတင်းရရှိသောအခါ၊ အိမ်ရှင်ထံ ညွှန်ကြားချက်ထုတ်၍၊ ထိုညွှန်ကြားချက်တွင် သီးခြားဖော်ပြထားသူ၊ သို့တည်းမဟုတ် သီးခြားဖော်ပြထားသူများအား၊ ဥပစာများလစ်လပ်သည့် အခါအငှားချထားရန်၊ သို့တည်းမဟုတ် ဥပစာမှ အိမ်ငှားထွက်ခွာသွားလျှင်၊ ထိုသို့ အိမ်ငှားထွက်ခွာသွားသည့် ဥပစာကိုအငှားချထားရန်ဆင့်ဆိုနိုင်သည်။

(၅) ပုဒ်မခွဲ (၄) အရ၊ ညွှန်ကြားချက်ဟူသရွေ့ကို၊ နို့တစ်စာဖြင့်အိမ်ငှားအပေါ်ချအပ်ရမည်။ ထိုသို့နို့တစ် စာချအပ်ခြင်းခံရသည့်အခါ၊ အိမ်ရှင်သည် ထိုညွှန်ကြားချက်အတိုင်းလိုက်နာဆောင်ရွက် ရမည်။

(၆) ကြီးကြပ်ရေးဝန်သည်၊ ပုဒ်မခွဲ (၄) တွင်ရည်ညွှန်းသည့်၊ ဥပစာအငှားချထားရန် သင့်လျော်သော အိမ်ငှားကို မရနိုင်လျှင်၊ ထိုသို့မရနိုင်ကြောင်းကို အိမ်ရှင်အားအကြောင်းကြားရမည်။ ထိုအခါအိမ်ရှင် သည်၊ အဆိုပါဥပစာကိုမည်သည့်အိမ်ငှားအားမဆို အငှားချထားနိုင်သည်။

သို့ရာတွင် ပုဒ်မခွဲ (၄) နှင့် (၅)၊ သို့တည်းမဟုတ် ဤပုဒ်မခွဲအရ၊ အိမ်ရှင်အားပေးသောညွှန်ကြားချက်၊ သို့တည်းမဟုတ် အကြောင်းကြားချက်မှာ အိမ်ငှားထွက်ခွာသွားသည့် ဥပစာနှင့်သက်ဆိုင်လျှင်၊ ထိုညွှန် ကြားချက်၊ သို့တည်းမဟုတ် အကြောင်းကြားချက်ကို၊ ပုဒ်မခွဲ (၁) အရ အိမ်ရှင်ကပေးပို့သည့် အကြောင်း ကြားစာရရှိသောနေ့ရက်မှ ဆယ်ရက်အတွင်းအိမ်ရှင်ထံပေးပို့ချအပ်ရမည်။

(၇) မည်သည့်အိမ်ငှား၊ သို့တည်းမဟုတ် နေထိုင်သူမဆို ပုဒ်မခွဲ (၄)အရ ထုတ်သည့်ဆင့်ဆိုချက်တွင် သီးခြားဖော်ပြထားသူ၊ သို့တည်းမဟုတ် သီးခြားဖော်ပြထားသူများအား၊ အငှားချထားရေးအတွက် အဆိုပါလူနေထိုင်ရန်ဥပစာကို၊ အိမ်ရှင်အား လက်ရောက်မပေးအပ်ဘဲပျက်ကွက်လျှင် အဆောတလျှင် နှင်ထုတ်ခြင်းခံရမည်။

ရှင်းလင်းချက်။ ။ ဤပုဒ်မနှင့် ပုဒ်မ ၂၀ ပါကိစ္စအလို့ငှါ၊ “လူနေထိုင်ရန်ဥပစာ”ဆိုသည်မှာ၊ လူနေထိုင် ရန်အတွက် သက်သက်အသုံးပြုသည့် ဥပစာကိုသော်၎င်း၊ လူနေထိုင်ရန်အတွက် အဓိကအားဖြင့် အသုံးပြု၍၊ စီးပွားရေးလုပ်ငန်း၊ သို့တည်းမဟုတ် ပညာရှင်လုပ်ငန်းအတွက်အကြောင်းသင့်ဆက်စပ်၍ အသုံးပြုသော ဥပစာကိုသော်၎င်း၊ ဆိုလိုသည်။

<ပြင်ဆင် 02.10.1961>

၂၂။ ။ မည်သူမဆို၊ ပုဒ်မ ၂၀၊ ပုဒ်မခွဲ (၁)၊ သို့တည်းမဟုတ် ပုဒ်မခွဲ (၂)၊ သို့တည်းမဟုတ် ပုဒ်မ ၂၁၊ ပုဒ်မခွဲ (၁)၊ (၂)၊ (၃)၊ သို့တည်းမဟုတ် ပုဒ်မခွဲ (၅) ပါပြဋ္ဌာန်းချက်များကိုဆန့်ကျင်လျှင်၊ သုံးလထိအလုပ်မဲ့ ထောင်ဒဏ်ဖြစ်စေ၊ ကျပ်နှစ်ထောင်ထိငွေဒဏ်ဖြစ်စေ၊ ဒဏ်နှစ်ရပ်လုံးဖြစ်စေ၊ စီရင်ခြင်းခံရမည်။

သို့ရာတွင် ကြီးကြပ်ရေးဝန်သည်၊ ဤပုဒ်မအရဖြစ်သောပြစ်မှုကိုတဦးတယောက်သောသူကူးလွန်သည့် သတင်းကိုရရှိသည့်အခါ၊ စုံစမ်းစစ်ဆေးမှုပြုလုပ်၍ ပြစ်မှုကူးလွန်သူကို တရားရုံးတွင်တရားစွဲဆို စေနိုင်သည်။

၂၃။ ။ (၁) တဦးတယောက်သောသူသည်၊ ပုဒ်မ ၂၂ အရဖြစ်သောပြစ်မှုထင်ရှားစီရင်ခြင်း ခံရသည့်အခါတိုင်း၊ သို့တည်းမဟုတ် ထိုပြစ်မှုကိုအားပေးကူညီသည့် ပြစ်မှုထင်ရှားစီရင်ခြင်းခံရသည့် အခါတိုင်း၊ သက်ဆိုင်ရာဥပဒေတွင် နေထိုင်ရန်၊ ကြီးကြပ်ရေးဝန်ကခွင့်ပြုထားသော အိမ်ငှားများသည်၊ သို့တည်းမဟုတ် နေထိုင်သူများသည်၊ အဆောတလျင်နှင်ထုတ်ခြင်းခံရမည်။

(၂) ဤပုဒ်မရှိ ပုဒ်မခွဲ (၁) အရဖြစ်စေ၊ ပုဒ်မ ၂၁၊ ပုဒ်မခွဲ (၇)အရဖြစ်စေ၊ အဆောတလျင် နှင်ထုတ်ခြင်းခံရမည့်အိမ်ငှားများကို၊ သို့တည်းမဟုတ် နေထိုင်သူများကို နှင်ထုတ်ရန်ကိစ္စအလို့ငှါ၊ ကြီးကြပ်ရေးဝန်သည်၊ ထိုအိမ်ငှားများအပေါ်၊ သို့တည်းမဟုတ် နေထိုင်သူများအပေါ်နို့တစ်စာချအပ်၍၊ အဆိုပါ နို့တစ်စာရရှိသည့် နေ့ရက်မှ ခုနစ်ရက်အတွင်းအဆိုပါ ဥပဒေမှငင်းတို့နှင့် ငင်းတို့၏ပစ္စည်းများကို ပြောင်းရွှေ့ရန်ဆင့်ဆိုရမည်။ အကယ်၍ အိမ်ငှား၊ သို့တည်းမဟုတ် နေထိုင်သူတဦးဦးက အဆိုပါ အချိန်အတွင်းအဆိုပါနို့တစ်စာအတိုင်း လိုက်နာဆောင်ရွက်ရန် ပျက်ကွက်လျှင်၊ ကြီးကြပ်ရေးဝန်သည်၊ ထိုသို့ပြောင်းရွှေ့ခြင်းကို အတင်းအကြပ်ပြုလုပ်စေရန် ခရိုင်ရဲဝန်အား ဆင့်ဆိုနိုင်သည်။ ခရိုင်ရဲဝန်သည်၊ အဆိုပါ ဆင့်ဆိုချက်ကို ရရှိသောအခါ၊ အထက်အဆိုပါသူများနှင့် ငင်းတို့၏ပစ္စည်းများကို၊ အဆိုပါ ဥပဒေမှပြောင်းရွှေ့စေရမည်ဖြစ်။ ထိုသူတဦးဦးအားလည်း၊ အဆိုပါ ဥပဒေအတွင်း ကြီးကြပ်ရေးဝန်၏ ခွင့်ပြုချက်မရဘဲ တဖန်ဝင်ရောက်ခြင်း၊ သို့တည်းမဟုတ် ဆက်လက်နေထိုင်ခြင်းမပြုရအောင် အရေး ယူဆောင်ရွက်ရမည်။

၂၄။ ။ ပုဒ်မ ၂၀၊ ၂၁ နှင့် ၂၃ ပါပြဋ္ဌာန်းချက်များသည်၊ တည်ဆဲဥပဒေတခုခုတွင် ဆန့်ကျင်ကွဲလွဲ ချက်မည်သို့ပင်ပါရှိစေကာမူ အတည်ဖြစ်စေရမည်။

၂၅။ ။ (၁) ဤအက်ဥပဒေ စတင်အာဏာတည်ပြီးသည့်နောက်၊ ငှားရမ်းခအတွက်ငွေတရပ်ရပ် ပေးပြီးဖြစ်သည့်ကိစ္စတွင်၊ ထိုငွေမှာဤအက်ဥပဒေပါပြဋ္ဌာန်းချက်များကြောင့် အရမတောင်းခံနိုင်သည့် ငွေဖြစ်လျှင်၊ ထိုငွေကိုပေးသည့် နေ့ရက်နောက်၊ ခြောက်လအတွင်း မည်သည့်အခါမဆို၊ ထိုငွေပေးသည့် အိမ်ငှားမှာ၊ ထိုငွေကိုလက်ခံသည့် အိမ်ရှင်ထံမှ အရတောင်းခံနိုင်ခွင့်ရှိစေရမည်ဖြစ်။ အခြားအရ တောင်းခံနည်းတခုခုကို မထိခိုက်စေဘဲ၊ ထိုအိမ်ငှားက၊ ထိုအိမ်ရှင်အား၊ ခြောက်လအတွင်း မိမိပေးရမည့် ငှားရမ်းခထဲမှ ခုနှိမ်နိုင်သည်။

(၂) ဤပုဒ်မပါ ကိစ္စအလို့ငှါ “အိမ်ရှင်”ဆိုသည့်စကားရပ်တွင် တွဲဘက်အိမ်ထောင်သားစုပိုင် ပစ္စည်းဖြစ်သည့်ကိစ္စ၌ အိမ်ရှင်သေဆုံးခဲ့လျှင်၊ ထိုအိမ်ရှင် အိမ်သားအဖြစ်ပါဝင်သော တွဲဘက်အိမ်ထောင် သားစုလည်း ပါဝင်သည်။

၂၆။ ။ (၁) ဤအက်ဥပဒေစတင်အာဏာတည်ပြီးသည့်နောက်၊ အိမ်ငှားက၊ အိမ်ရှင်အားစံငှားရမ်းခ သတ်မှတ်ပြီးဖြစ်သည့် ဥပဒေတခုခုနှင့်စပ်လျဉ်း၍၊ ငှားရမ်းခအတွက် ကျပ်သုံးရာထက်မပိုသောငွေကို၊ စံငှားရမ်းခထက်ပို၍ ပေးခဲ့ပြီးဖြစ်သည့်ကိစ္စတွင်၊ ထိုငွေကိုပေးသည့်နေ့ရက်နောက်၊ ခြောက်လအတွင်း မည်သည့်အခါမဆို၊ အိမ်ငှားက၊ အိမ်ရှင်ထံမှ ပြန်ရလိုကြောင်း ရာဇဝတ် တရားသူကြီးထံလျှောက်ထား လျှင်၊ အခြားအရတောင်းခံနည်းတခုခုကို မထိခိုက်စေဘဲ၊ ရာဇဝတ်ကျင့်ထုံး ကိုဥပဒေပါ ပြဋ္ဌာန်းချက် များအရ ဒဏ်ငွေဖြစ်ဘိသကဲ့သို့ အရတောင်းခံနိုင်ခွင့်ရှိစေရမည်ဖြစ်။ တောင်းခံရရှိသည့် ငှားရမ်းခ လက်ကျန်ငွေကိုလည်း၊ အရတောင်းခံရာတွင် ကုန်ကျစရိတ်များခုနှိမ်ပြီးနောက်၊ အိမ်ငှားအားပေးရမည်။

(၂) ပုဒ်မခွဲ (၁) အရ ဆောင်ရွက်သည့်မှုခင်းကိစ္စတွင်၊ ဆိုင်ရာဥပစာအတွက် စံငြိမ်းရမ်းခအမှန်ဖြစ် ကြောင်း ကြီးကြပ်ရေးဝန်လက်မှတ်ရေးထိုးသည့် သက်သေခံလက်မှတ်ကိုတင်ပြလျှင်၊ ထို ဥပစာအတွက် စံငြိမ်းရမ်းခမှာ၊ သက်သေခံလက်မှတ်တွင် သက်သေခံထားသည့်အတိုင်း မဟုတ်ဟု သက်သေထင်ရှား မပြုမီ၊ ထိုသို့သက်သေခံထားသည့်အတိုင်းဖြစ်သည်ဟု၊ ရာဇဝတ်တရားသူကြီးက ယူဆရမည်။

၂၇။ ။ (၁) ကြီးကြပ်ရေးဝန်သည်၊ အိမ်ရှင်၊ သို့တည်းမဟုတ် အိမ်ငှားတဦးဦး၏ လျှောက်ထားချက်အရ၊ ထိုအိမ်ရှင်က အငှားချထားသည့်၊ သို့တည်းမဟုတ် ထိုအိမ်ငှားက ငှားရမ်းသည့်ဥပစာတခုနှင့် စပ်လျဉ်း ၍၊ စံငြိမ်းရမ်းခအမှန်ဖြစ်ကြောင်းမိမိလက်မှတ် ရေးထိုးသည့် သက်သေခံလက်မှတ်ကို ထုတ်ပေးရမည်။

(၂) အောက်ပါ ကိစ္စတခုခုတွင်၊ ကြီးကြပ်ရေးဝန်သည်၊ အိမ်ရှင်၏၊ သို့တည်းမဟုတ်အိမ်ငှား၏ လျှောက် ထားချက်အရ၊ ဤအက်ဥပဒေပါ ပြဋ္ဌာန်းချက်များကို၎င်း၊ ဆိုင်ရာအကြောင်းခြင်းရာများကို၎င်း၊ ထောက်ထား၍၊ မိမိကတရားသည်ထင်မြင်သည့် စံငြိမ်းရမ်းခကို သတ်မှတ်ရမည့်ပြင်၊ မိမိသဘောအတိုင်း လည်း သတ်မှတ်နိုင်သည်။

(က) ဥပစာတခုခုကို တခါတရံတခုလုံး၊ တခါတရံ အစိတ်စိတ် အပိုင်းပိုင်း အငှားချထားသည့် ကိစ္စ၊ သို့တည်းမဟုတ် အိမ်ငှားက၊ မိမိအား အငှားချထားသည့် ဥပစာတစိတ်တဒေသကို တဆင့်အငှား ချထားသည့် ကိစ္စ၊ သို့တည်းမဟုတ် ဤအက်ဥပဒေကို အကျိုးသက်ရောက်စေရာတွင် အကြောင်းတခုခု ကြောင့် အခက်အခဲတခုခုဖြစ်ပေါ်လာသည့်ကိစ္စ။

(ခ) အိမ်ထောင် ပရိဘောဂနှင့်တကွ အငှားချထားသည့် ဥပစာနှင့်သော်၎င်း၊ စားသောက် နေထိုင်ခပါထည့်သွင်း၍ အငှားချထားသည့် ဥပစာနှင့်သော်၎င်း၊ စပ်လျဉ်း၍ ဤအက်ဥပဒေ အကျိုး သက်ရောက်စေရန် ကိစ္စအလို့ငှါ၊ ငှားရမ်းခအဖြစ် ပေးရမည့်ငွေကို၊ အိမ်ထောင်ပရိဘောဂငှားရမ်းခ၊ သို့တည်းမဟုတ် အစားအသောက်နှင့် ပြုစုအဖြစ်ဖြင့် ပေးရမည့်ငွေမှ ခွဲခြားရန်လိုအပ်သည့်ကိစ္စ။

(ဂ) ဥပစာတခုခုကို၊ ငှားရမ်းခအလွတ်သော်၎င်း၊ ငှားရမ်းခမည်ရုံမျှနှင့်သော်၎င်း၊ ငှားရမ်းခအပြင် အဘိုး စားနား တခုခုနှင့် သော်၎င်း၊ အငှားချထားပြီးဖြစ်သည့်၊ သို့တည်းမဟုတ် အငှားချထားသည့်ကိစ္စ။

(ဃ) ၁၉၃၉ ခုနှစ်၊ စက်တဘာလ ၁ ရက်နေ့တွင်ပေးသည့် ငှားရမ်းခမှာ၊ သို့တည်းမဟုတ် ထိုနေ့ရက်တွင်ဆိုင်ရာဥပစာကိုအငှား ချထားခြင်းမရှိလျှင်၊ ထိုနေ့ရက် မတိုင်မီက၊ ထိုဥပစာကိုနောက်ဆုံး အငှားချထားသည့် ငှားရမ်းခမှာ၊ အဆမတန်နည်းလွန်းသည်ဟု ကြီးကြပ်ရေးဝန်က ထင်မြင်သဘော ရရှိသည့် ကိစ္စ။

(င) ဥပစာတခုခု၏အခြေအနေ ပြောင်းလဲသည့်ကိစ္စ၊ သို့တည်းမဟုတ်အဆောက်အဦ ဆောက်လုပ်ရန် ပစ္စည်းများ၏ တန်ဖိုးကြီးမြင့်လာခြင်းကြောင့် ပြုပြင်ထားရှိရာတွင် စရိတ်ပိုမိုကုန်ကျသည့်ကိစ္စ၊ သို့တည်းမဟုတ် ၁၉၃၉ ခုနှစ်၊ စက်တဘာလ ၁ ရက်နေ့နောက်၌ ဥပစာတခုခုနှင့်စပ်လျဉ်း၍၊ မြူနီစီပါယ် ခွန်၊ ခိုင်ကြေး၊ သို့တည်းမဟုတ် အခြားအခွန်များ တိုးတက်လာသည့်ကိစ္စ။

(စ) ဥပစာတခုခုကို၊ ၁၉၄၁ ခုနှစ်၊ ဇူလိုင်လ ၁ ရက်နေ့နောက်၊ ပဌမအကြိမ်အငှားချထားသည့်ကိစ္စ။

(ဆ) ၁၉၃၉ ခုနှစ်၊ စက်တဘာလ ၁ ရက်နေ့ကစ၍၊ ဥပစာ၏အခြေအနေ ဆိုးရွားသွားခြင်း ကြောင့်သော်၎င်း၊ အခြားလုံလောက်သော အကြောင်းများကြောင့်သော်၎င်း၊ ၁၉၃၉ ခုနှစ်၊ စက်တဘာလ ၁ ရက်နေ့တွင် ဥပစာကို

အငြိမ်းချထားသည့် သို့တည်းမဟုတ် ထိုနေ့ရက်နောက်၊ ထိုဥပဒေကို ပဌမ အကြိမ် အငြိမ်းချထားသည့် ငြိမ်းချခံမှုများ လွန်းသည်။ သို့တည်းမဟုတ် တရားမျှတခြင်းမရှိဟု ကြီးကြပ်ရေးဝန်က ထင်မြင်သဘောရှိသည့်ကိစ္စ။

သို့ရာတွင်-

- (၁) အပိုဒ် (ဃ) အရ ငြိမ်းချခံမှု၊ ၁၉၃၄ ခုနှစ်၊ စက်တင်ဘာလ ၁ ရက်နေ့နှင့် ၁၉၃၉ ခုနှစ်၊ စက်တင်ဘာ လ ၁ ရက်နေ့ စပ်ကြားမည်သည့်အခါတွင်မဆို၊ ဥပဒေကိုအငြိမ်းချထားခဲ့သည့် အများဆုံးငြိမ်းချခံမှု သို့တည်းမဟုတ် ထိုကာလအပိုင်းအခြားအတွင်း ထိုဥပဒေကို အငြိမ်းချထားသည့် အနည်းဆုံးငြိမ်းချခံမှုနှင့် ထိုအနည်းဆုံးငြိမ်းချခံမှု၏ ၂၅ ရာခိုင်နှုန်းနှစ်ခုပေါင်းငြိမ်းချခံမှု၊ ထိုအများဆုံး ငြိမ်းချခံမှုနှင့် အနည်းဆုံး ငြိမ်းချခံမှုနှစ်ရပ်အနက်များရာငြိမ်းချခံမှုထက်မပိုစေရ။
- (၂) အပိုဒ် (င) အရ ကြီးကြပ်ရေးဝန်မှ ငြိမ်းချခံမှုကို ပုဒ်မ ၆ တွင်ပြဋ္ဌာန်းထားသည့်အတိုင်း၊ ဥပဒေ တိုးတက်ကောင်းမွန်အောင်ပြုပြင်ခြင်း၊ သို့တည်းမဟုတ် ပုံသဏ္ဍာန်ပြောင်းလဲခြင်းအတွက် ကုန်ကျ သည့်ငွေနှင့် စပ်လျဉ်း၍ဖြစ်စေ၊ ဥပဒေပြုပြင်ထားရှိရာတွင် ပိုမိုကုန်ကျသည့် အသုံးစရိတ်နှင့် စပ်လျဉ်း ၍ဖြစ်စေ၊ တနှစ်လျှင် ၆ ရာခိုင်နှုန်းထက်ပို၍တိုးမြှင့်ခြင်းမပြုရ။
- (၃) အပိုဒ် (ဆ) အရ စံငြိမ်းချခံမှု၊ ကိစ္စတရပ်ရပ်အတွက် သီးခြားအငြိမ်းချထားသည့် ကိုယ်ပိုင်မြေနှင့် စပ်လျဉ်း၍၊ အဆိုပါမြေအနီးအနားတွင် အလားတူကိစ္စများအလို့ငှါ၊ အငြိမ်းချထားသည့် အလားတူ မြေအမျိုးအစားအတွက် အစိုးရဖြစ်စေ၊ ရန်ကုန်စည်ပင်သာယာရေးအဖွဲ့၊ သို့တည်းမဟုတ် ရန်ကုန် မြူနီစီပါယ်ကော်ပိုရေးရှင်း၊ သို့တည်းမဟုတ် အခြားအလားတူဒေသန္တရအဖွဲ့တခုခုကဖြစ်စေ၊ တောင်းဆို ဆဲဖြစ်သည့် ငြိမ်းချခံမှုနှုန်းထက်မပိုစေရ။
- (၄) အပိုဒ် (စ)၊ သို့တည်းမဟုတ် (ဆ) အရ ကိစ္စတခုခုအတွက် သီးခြားအငြိမ်းချထားသည့်မြေဖြစ်၍၊ မြေရှင်မှာ အစိုးရ၊ သို့တည်းမဟုတ် ရန်ကုန်စည်ပင်သာယာရေးအဖွဲ့၊ သို့တည်းမဟုတ် ရန်ကုန် မြူနီစီပါယ် ကော်ပိုရေးရှင်း၊ သို့တည်းမဟုတ် အခြားအလားတူဒေသန္တရ အဖွဲ့ဖြစ်သည့်ကိစ္စတွင်၊ စံငြိမ်း ခံမှု ရမ်းခံမှု အစိုးရက၊ သို့တည်းမဟုတ် ရန်ကုန်စည်ပင်သာယာရေးအဖွဲ့က၊ သို့တည်းမဟုတ် ရန်ကုန်မြူနီ စီပါယ်ကော်ပိုရေးရှင်းက၊ သို့တည်းမဟုတ် အခြားသက်ဆိုင်ရာဒေသန္တရအဖွဲ့က၊ ထိုမြေကို အငြိမ်းချထား သည့် ငြိမ်းချခံမှုဖြစ်စေရမည်။

၂၈။ ။ (၁) ပုဒ်မ ၂၁ အရ အပ်နှင်းသည့်အာဏာများမှအပ၊ ဤအက်ဥပဒေအရ အပ်နှင်းသည့် အာဏာတရပ်ရပ်ကိုမသုံးစွဲမီ၊ ကြီးကြပ်ရေးဝန်သည်၊ အိမ်ရှင်နှင့် အိမ်ငှား၊ သို့တည်းမဟုတ် နေထိုင်သူ ရှိခဲ့လျှင်၊ ၎င်းတို့အား၊ ထိုအာဏာသုံးစွဲရန် မိမိကြံရွယ်သည်ကိုအကြောင်းကြားရမည့်ပြင်၊ အကျိုးသက် ဆိုင်သူ တဦးတယောက်ထံမှ ထိုအကြောင်းကြားစာတွင်သီးခြားဖော်ပြထားသည့် ကာလအပိုင်းအခြား အတွင်း မိမိရရှိသည့်လျှောက်လွှာကို နည်းလမ်းတကျ ဆင်ခြင်စဉ်းစားရမည်။

- (၂) ဤအက်ဥပဒေအရချမှတ်သည့် ကြီးကြပ်ရေးဝန်၏ အမိန့်အားလုံးကို၊ စာဖြင့်ရေးသားချမှတ်ရမည်။
- (၃) ကြီးကြပ်ရေးဝန်၏အမိန့်နှင့်သက်ဆိုင်သူမှာ၊ နိုင်ငံတော်သမ္မတ သတ်မှတ်သည့်ငွေကိုပေးဆောင် ကာလ၊ ကြီးကြပ်ရေးဝန်က၊ မိတ္တူအမှန်ဖြစ်ကြောင်း နည်းလမ်းတကျသက်သေခံလက်မှတ်ရေးထိုးသည့်

ထိုအမိန့်စာမိတ္တူကိုရထိုက်ခွင့်ရှိစေရမည်။ ထိုမိတ္တူကို ကြီးကြပ်ရေးဝန်၏ အမိန့်ဖြစ်ကြောင်း သက်သေ ထင်ရှားပြရန်၊ မည်သည့်တရားရုံးတွင်မဆို သက်သေခံအဖြစ်လက်ခံနိုင်စေရမည်။

၂၉။ ။ ဤအက်ဥပဒေအရ ကြည့်ရှုစစ်ဆေးရန်၊ သို့တည်းမဟုတ် စုံစမ်းစစ်ဆေးရန်ကိစ္စအလို့ငှါ၊ ကြီးကြပ် ရေးဝန်သည်၊ သို့တည်းမဟုတ် ဤကိစ္စအလို့ငှါ၊ ကြီးကြပ်ရေးဝန်ကယေဘုယျအားဖြင့်ဖြစ်စေ၊ အထူး အားဖြင့်ဖြစ်စေ၊ စာဖြင့်ရေးသား၍၊ နည်းလမ်းတကျ အာဏာအပ်နှင်းထားသောသူ တဦးတယောက် သည်၊ မည်သည့်အဆောက်အဦ၊ သို့တည်းမဟုတ် မြေသို့မဆို၊ လက်ထောက်များပါသည်ဖြစ်စေ၊ မပါသည်ဖြစ်စေ၊ နံနက် ၆ နာရီမှ ညနေ ၆ နာရီထိ၊ အချိန်နာရီများအတွင်းဝင်ရောက်နိုင်သည်။

သို့ရာတွင် လူနေထိုင်ရန်အတွက် အသုံးပြုသော မည်သည့်အဆောက်အဦအတွင်းသို့မျှ၊ စာဖြင့် ၂၄ နာရီ ကြိုတင်အကြောင်းကြားခြင်းမရှိလျှင် နေထိုင်သူ၏ အခွင့်မရဘဲ၊ ထိုသို့ဝင်ရောက်ခြင်းမပြုရ။

၃၀။ ။ (၁) ဤအက်ဥပဒေအရ စုံစမ်းစစ်ဆေးရန်ကိစ္စများအလို့ငှါ၊ ကြီးကြပ်ရေးဝန်သည် မည်သူ့ကိုမဆို အမိန့်စာဖြင့်အောက်ပါအတိုင်းဆင့်ဆိုနိုင်သည်။

(က) ဥပစာ တခုခုကို ၁၉၃၄ ခုနှစ်တွင်ဖြစ်စေ၊ ထိုနှစ်နောက်တွင်ဖြစ်စေ၊ မည်သည့်ငှါးရမ်းခဖြင့် မည် သည့်နည်းလမ်းအတိုင်း အငှါးချထားသည့်ကိစ္စနှင့်၎င်း၊ စုံစမ်းစစ်ဆေးခြင်းနှင့်သက်ဆိုင်သည့် အခြား ကိစ္စတခုခုနှင့်၎င်း၊ စပ်လျဉ်း၍၊ အကြောင်းအရာများကို၊ အမိန့်တွင်သီးခြား ဖော်ပြထားသည့် ပုံစံဖြင့်၊ သီးခြားဖော်ပြထားသည့် အချိန်အတွင်း၊ သီးခြားဖော်ပြထားသည့်နေရာ၌ မိမိအားပေးရန်။

(ခ) စုံစမ်းစစ်ဆေးခြင်းနှင့် သက်ဆိုင်သည့် ငွေစာရင်းများ၊ ငှါးရမ်းခပြေစာများ၊ စာအုပ်များ၊ သို့တည်းမဟုတ် အခြားစာတမ်းအမှတ်အသားများကို အမိန့်တွင်သီးခြားဖော်ပြထားသည့်အချိန်နှင့် နေ ရာ၌ မိမိကြည့်ရှုစစ်ဆေးစိမ့်သောငှါတင်ပြရန်၊ သို့တည်းမဟုတ် အမိန့်တွင်သီးခြားဖော်ပြထားသူအား ပေးအပ်ရန်။

(၂) ကြီးကြပ်ရေးဝန်မှာ၊ ဤအက်ဥပဒေအရပြုသည့် နည်းဥပဒေများနှင့်မဆန့်ကျင်စေဘဲ၊ ထိုပြင် ဤအက်ဥပဒေပါ ပြဋ္ဌာန်းချက်များကို ပြီးမြောက်အောင်ဆောင်ရွက်ရန် အာဏာများလိုအပ်သည်နှင့်အမျှ တရားမကျင့်ထုံး ကိုဥပဒေဖြင့်တရားရုံးအတွက် ပြဋ္ဌာန်းထားသည့်နည်းများကိုသုံး၍၊ တတ်နိုင်သမျှ ထိုသို့ပြဋ္ဌာန်းထားသည့်အတိုင်း သက်သေများဆင့်ခေါ်နိုင်ခွင့်အာဏာနှင့် သက်သေများလာရောက်ရန် အတင်းအကြပ်ပြုနိုင်ခွင့် အာဏာရှိရမည့်ပြင်၊ စာတမ်းအမှတ်အသားများ တင်ပြရန်အတင်းအကြပ် ပြုနိုင်ခွင့် အာဏာလည်းရှိရမည်။

(၃) မည်သူမဆို၊ ပုဒ်မခွဲ(၁)တွင် ရည်ညွှန်းသည့်အကြောင်းအရာကိုပေးရန်ဆင့်ဆိုခြင်းခံရလျှင်၊ ရာဇသတ်ကြီးပုဒ်မ ၁၇၆ နှင့် ၁၇၇ အဓိပ္ပါယ်အရ၊ ထိုသို့ ဆင့်ဆိုသည့်အတိုင်းပေးရန် တရားဥပဒေအရ တာဝန်ရှိသည်ဟု မှတ်ယူရမည်။

၃၁။ ။ ကြီးကြပ်ရေးဝန်သည်၊ ဤအက်ဥပဒေအရ မိမိချမှတ်သည့်၊ သို့တည်းမဟုတ် ချမှတ်သည်ဟု မှတ်ယူသည့်အမိန့်တရပ်ရပ်ကို ပြန်လည်စဉ်းစားနိုင်သည်။ တရားမကျင့်ထုံး ကိုဥပဒေပဌမ ဇယားရှိ အမိန့် ၄၇ ပါပြဋ္ဌာန်းချက်များသည်၊ အဆိုပါပြန်လည်စဉ်းစားခြင်းနှင့် သက်ဆိုင်နိုင်သမျှသက်ဆိုင် စေရမည်။

၃၂။ ။ (၁) ပုဒ်မ ၂၇ အရ ဥပစာတခုခုအတွက် စံငှါးရမ်းခသတ်မှတ်သည့် ကြီးကြပ်ရေးဝန်၏ ဆုံးဖြတ်ချက်ကို ငြင်းဆိုလျှင်၊ ထိုဥပစာမှာ၊ ရန်ကုန်မြို့တော်အတွင်း တည်ရှိသော၊ ရန်ကုန်မြို့တော် တရားမရုံးတရားသူကြီးချုပ်ထံသို့၎င်း၊ ဥပစာမှာ

ဤအက်ဥပဒေအာဏာတည်သည့် မြို့ပြဒေသတစ်ခုခု တွင်တည်ရှိသော၊ နိုင်ငံတော်သမ္မတ သတ်မှတ်သည့် တရားသူကြီးထံသို့၎င်း၊ လွှဲအပ်လွှာတင်သွင်းနိုင်စေ ရမည်။

သို့ရာတွင် ဤပုဒ်မခွဲအရ လွှဲအပ်လွှာတင်သွင်းရာ ရန်ကုန်မြို့တော် တရားမရုံးတရားသူကြီးချုပ်သည်၊ သို့တည်းမဟုတ် ထိုသို့သတ်မှတ်ထားသည့် တရားသူကြီးတဦးဦးသည်၊ မိမိထံတင်သွင်းသော လွှဲအပ်မှု ကို မိမိအရေးယူဆောင်ရွက်ရန်မသင့်ဟု ယူဆလျှင်၊ လျှောက်လွှာကို ဥပစာတည်ရာခရိုင်တွင် စီရင်ပိုင်ခွင့် အာဏာသုံးစွဲသည့်အခြားတရားသူကြီးတဦးဦးထံ လွှဲအပ်ပြောင်းပေးနိုင်သည်။ ထိုသို့ လျှောက်လွှာ လွှဲပြောင်းပေးခြင်းခံရသည့် တရားသူကြီးမှာ ထိုလွှဲအပ်လွှာကို မိမိလက်ခံနိုင်ဘိသကဲ့သို့၊ ထိုလျှောက်လွှာကို အရေးယူဆောင်ရွက်နိုင်သည့် အာဏာရှိရမည်။

- (၂) ကြီးကြပ်ရေးဝန်၏ အမိန့်မိတ္တူကို လွှဲအပ်လွှာနှင့်အတူ ပူးတွဲတင်သွင်းရမည်။
- (၃) လွှဲအပ်လွှာတွင် ပြားငါးဆယ်တန်ရုံးခွန်တော် တံဆိပ်ခေါင်းပါရှိရမည်။
- (၄) ထိုလွှဲအပ်လွှာကို ကြီးကြပ်ရေးဝန်အမိန့်ချမှတ်သည့်နေ့မှ ရက်ပေါင်းသုံးဆယ်အတွင်း တင်သွင်း ရမည်။ သို့ရာတွင် ကြီးကြပ်ရေးဝန်၏ အမိန့်မိတ္တူရယူရာတွင် ကုန်လွန်သည့် ကာလအပိုင်း အခြားကို လွှဲအပ်လွှာတင်သွင်းရမည့်အချိန် တွက်ချက်ရာ၌မထည့်သွင်းရ။
- (၅) ရန်ကုန်မြို့တော်တရားမရုံးတရားသူကြီးချုပ်ကသော်၎င်း၊ အထက်အဆိုပါ အခြားရုံးတရား သူကြီးကသော်၎င်း၊ ချမှတ်သည့်ဆုံးဖြတ်ချက်သည်အပြီးသတ်အတည်ဖြစ်စေရမည်။

၃၃။ ကြီးကြပ်ရေးဝန်ချမှတ်သော ဆုံးဖြတ်ချက်လွှဲအပ်မှုများ စစ်ဆေးစီရင်သည့်အခါ၊ တရား သူကြီးသည် ရန်ကုန်မြို့တော်တရားမရုံးကတရားမမှုများ စစ်ဆေးစီရင်ရန်အတွက်သတ်မှတ်ထားသည့် ကျင့်ထုံးကိုသော်၎င်း၊ တရားမကြီးမှုများ စစ်ဆေးစီရင်ရန်အတွက်သတ်မှတ်ထားသည့် ကျင့်ထုံးကိုသော် ၎င်း၊ မိမိသဘောအတိုင်း တတ်နိုင်သမျှလိုက်နာနိုင်သည်။

၃၄။ (၁) မည်သူမဆို၊ စံငှားရမ်းခသတ်မှတ်ထားပြီးဖြစ်သော ဥပစာတစ်ခုခုနှင့်စပ်လျဉ်း၍၊ ငှားရမ်းခအတွက်စံငှားရမ်းခထက် ပိုသောငွေကိုတိုက်ရိုက်သော်၎င်း၊ သွယ်ဝိုက်၍သော်၎င်း သိလျက်နှင့် လက်ခံလျှင် ရာဇဝတ်တရားသူကြီး၏ ပြစ်မှုထင်ရှားစီရင်ခြင်းခံရကာလ၊ ပဌမအကြိမ်ကျူးလွန်သည့် ပြစ်မှုဖြစ်သည့်ကိစ္စတွင် ကျပ်ငါးရာထိငွေဒဏ်ဖြစ်စေ၊ အဆိုပါဥပစာနှင့်စပ်လျဉ်း၍၊ သို့တည်းမဟုတ် စံငှားခသတ်မှတ်ပြီးဖြစ်သော အခြားဥပစာတစ်ခုခုနှင့် စပ်လျဉ်း၍၊ ဒုတိယအကြိမ်၊ သို့တည်းမဟုတ် နောက်ထပ်ကျူးလွန်သည့် ပြစ်မှုဖြစ်သည့်ကိစ္စတွင် ကျပ်နှစ်ထောင်ထိငွေဒဏ်ဖြစ်စေ၊ စီရင်ခြင်းခံရမည်။

- (၂) တဦးတယောက်သောသူသည် စံငှားရမ်းခထက်ပို၍ ငွေတန်ဖိုးရှိသည့် အဘိုးစားနားတစ်ခုခုကို လက်ခံလျှင်၊ ထိုစံငှားရမ်းခထက်ပိုသောငွေကို လက်ခံသည်ဟုမှတ်ယူရမည်။

၃၅။ (၁) မည်သူမဆို၊ အိမ်ငှားတဦးဦးအား၊ သို့တည်းမဟုတ် ပုဒ်မ ၁၃ ပါပြဋ္ဌာန်းချက်အရ၊ ကြီးကြပ် ရေးဝန်ကအမိန့်ချမှတ်ပေးပြီးဖြစ်သောသူ တဦးတယောက်အား ဥပစာမှထွက်ခွါ သွားစေလိုသော အကြံဖြင့်အန္တရာယ်ပြုလျှင်၊ သို့တည်းမဟုတ် တမင်နှောင့်ယှက်လျှင်၊ ရာဇဝတ် တရားသူကြီး၏ ပြစ်မှု

ထင်ရှားစီရင်ခြင်းခံရကာလ၊ ပဌမအကြိမ်ကျူးလွန်သည့် ပြစ်မှုဖြစ်သည့်ကိစ္စတွင် ကျပ်နှစ်ရာထိငွေ ဒဏ်ဖြစ်စေ၊ ဒုတိယအကြိမ်၊ သို့တည်းမဟုတ် နောက်ထပ်ကျူးလွန်သည့် ပြစ်မှုဖြစ်သည့် ကိစ္စတွင် ကျပ်တထောင်ထိငွေဒဏ်ဖြစ်စေ စီရင်ခြင်းခံရမည်။

(၂) အထက်ပါပုဒ်မခွဲ၏ယေဘုယျသဘောကို မထိခိုက်စေဘဲ၊ အိမ်ရှင်သည်လုံလောက်သောအကြောင်း မရှိဘဲ၊ ဥပစာကို ဤအက်ဥပဒေစတင် အာဏာတည်သည့်အခါကတည်ရှိသည့်အခြေအနေ အတိုင်း မိုသ်းလေဝသမှ လုံခြုံအောင်ထားရှိရန်ပျက်ကွက်လျှင်သော်၎င်း၊ သီးခြားသဘောတူစာချုပ် တခုခုအရ ဖြစ်စေ၊ ထုံးစံအရဖြစ်စေ၊ အိမ်ရှင်ကပြုပြင်ထားရှိရန် တာဝန်ရှိသည့် အဆောက်အဦ၊ သို့တည်းမဟုတ် တပ်ဆင်ထားသည့်ကိရိယာတန်ဆာ အစိတ်အပိုင်းတခုခုကို လိုအပ်သည့်အတိုင်း ပြုပြင်ထားရှိရန် ပျက်ကွက်လျှင်သော်၎င်း၊ တမင်နှောင့်ယှက်သည်ဟု မှတ်ယူရမည်။

၃၆။ ။ ဤအက်ဥပဒေပါ ပြဋ္ဌာန်းချက်များနှင့် မဆန့်ကျင်စေဘဲ၊ ဥပစာမှထွက်ခွါ၍ အိမ်ရှင်သို့ ဥပစာပြန်အပ်ရန် တရားဥပဒေနှင့်အညီ အမိန့်၊ သို့တည်းမဟုတ် ဒီကရီချမှတ်ခြင်းခံရသည့် အိမ်ငှားအား၊ အဆိုပါဥပစာတွင်နေထိုင်ရန်၊ သို့တည်းမဟုတ် ၎င်းကိုလက်ရှိထားရန်ခွင့်မပြုရ။ ထို့ပြင် ထိုအမိန့်၊ သို့တည်းမဟုတ် ဒီကရီချမှတ်ခံရလျက်နှင့် ထိုအိမ်ငှားသည်၊ ထိုဥပစာတွင် ဆက်လက် နေထိုင်လျှင်၊ သို့တည်းမဟုတ် ထိုဥပစာကို လက်ရှိထားမြဲ ထားလျှင် ရာဇသတ်ကြီးပုဒ်မ ၄၄၁ နှင့် ၄၄၂ တွင်အဓိပ္ပါယ် ဖော်ပြထားသောရာဇဝတ်ပြစ်ဒဏ်ထိုက်သည့် ကျော်နင်းမှုကိုကျူးလွန်သည်ဟု မှတ်ယူရမည်ပြင်၊ မိမိကအိမ်ရှင်အားပေးရန်ရှိသည့် ငှားရမ်းခနှစ်ဆထက်မပိုသော ငွေဒဏ်အပြင်၊ ထိုပြစ်မှုအတွက် ပြဋ္ဌာန်း ထားသည့်ထောင်ဒဏ်လည်း စီရင်ခြင်းခံရမည်။

၃၇။ ။ (၁) မည်သူမဆို၊ ပုဒ်မ ၁၀ ပါပြဋ္ဌာန်းချက်များကိုဆန့်ကျင်လျှင်၊ ခြောက်လထိထောင်ဒဏ်ဖြစ်စေ၊ ကျပ်နှစ်ထောင်ထိ ငွေဒဏ်ဖြစ်စေ၊ ဒဏ်နှစ်ရပ်လုံးဖြစ်စေ၊ စီရင်ခြင်းခံရမည်။

(၂) တဦးတယောက်သောသူအား၊ ဤပုဒ်မအရ ပြစ်ဒဏ်ထိုက်သော ပြစ်မှုထင်ရှား၍ ဒဏ်ငွေပေး ဆောင်ရန်စီရင်ချက်ချမှတ်သည့်အခါ၊ ထိုသူအားပြစ်မှုထင်ရှားစီရင်သည့်တရားရုံးသည်၊ ထိုဒဏ်ငွေ အားလုံးကိုဖြစ်စေ၊ အချို့အဝက်ကိုဖြစ်စေ၊ ရာဇဝတ်ကျင့်ထုံးကိုဥပဒေပုဒ်မ ၅၄၅ တွင်ပြဋ္ဌာန်းထား သည့်အတိုင်း၊ တဦးတယောက်သောသူအား၊ ထိုပြစ်မှုကြောင့် ခံရသည့်ဆုံးရှုံးမှုတခုခုအတွက် လျော် ကြေးအဖြစ်ပေးစေဟု ညွှန်ကြားနိုင်သည်။

၃၈။ ။ မည်သူမဆို၊ ဥပစာတခုခုကို ပြန်လည်သိမ်းပိုက်ရန်အတွက် အမိန့်၊ သို့တည်းမဟုတ် ဒီကရီကို ပုဒ်မ ၁၂၊ သို့တည်းမဟုတ် ပုဒ်မ ၁၄ အရ တားမြစ်သည့်ကိစ္စတွင် ကြီးကြပ်ရေး ဝန်၏ကြိုတင်ခွင့်ပြုစာမရရှိဘဲ၊ သို့တည်းမဟုတ် မြို့နီစီပါယ်၏ဆင့်ဆိုချက်အတိုင်း လိုက်နာဆောင်ရွက် လျက် ဥပစာကိုအရေးတကြီးပြုပြင်ရန်၊ သို့တည်းမဟုတ် ချက်ခြင်းဖြိုဖျက်ရန်ကိစ္စအတွက်မဟုတ်ဘဲ၊ ဥပစာနှင့်ပူးတွဲပါ အကျိုးခံစားခွင့်တခုခုကို တမင်နှောင့်ယှက်လျှင်သော်၎င်း၊ ထိုဥပစာနှင့်အတူ ထာဝစဉ် အသုံးပြုရန်အတွက် စီမံပြုလုပ်ထားသော မည်သည့်အရာကိုမဆို ဖယ်ရှားဖျက်ဆီး အသုံးမဝင်အောင် ပြုလုပ်လျှင်သော်၎င်း၊ ထိုဥပစာအငှားချထားရာတွင် ပါဝင်သည့် ရေ၊ မီး စသည်ပေးသွင်းမှု၊ သို့တည်းမဟုတ် အမှုကိစ္စဆောင်ရွက်ပေးမှုတခုခုကို ရပ်စဲထားလျှင်သော်၎င်း၊ ပဌမအကြိမ် ကျူးလွန်သည့်ပြစ်မှု ဖြစ်သည့်ကိစ္စတွင်

ကျပ်ငါးရာထိငွေဒဏ်ဖြစ်စေ၊ အဆိုပါ ဥပစာနှင့်စပ်လျဉ်း၍ သို့တည်းမဟုတ် အခြား ဥပစာတခုနှင့် စပ်လျဉ်း၍ ဒုတိယအကြိမ်၊ သို့တည်းမဟုတ် နောက်ထပ်ကျူးလွန်သည့်ပြစ်မှု ဖြစ်သည့်ကိစ္စတွင် ကျပ်နှစ်ထောင်ထိငွေဒဏ်ဖြစ်စေ၊ စီရင်ခြင်းခံရမည်။

၃၉။ ။ မည်သည့်တရားရုံးကမျှ ဤအက်ဥပဒေအရဖြစ်သော ပြစ်မှုတခုနှင့်စပ်လျဉ်း၍ စွပ်စွဲသည့် ပြစ်မှုလွန်သည့်နေ့ရက်မှ ကိုးလအတွင်းကြီးကြပ်ရေးဝန်၏တင်ကြိုအခွင့်အမိန့်ဖြင့်တင်သွင်းသည့် တိုင်တန်းချက်အရမဟုတ်လျှင်အရေးမယူရ။ သို့ရာတွင် ကြီးကြပ်ရေးဝန်သည်၊ ပုဒ်မ ၁၀၊ သို့တည်းမဟုတ် ပုဒ်မ ၃၄ (၁) အရဖြစ်သောပြစ်မှုကို၊ တဦးတယောက်သောသူကျူးလွန်ကြောင်းဖြင့် ခိုင်လုံသောသတင်းရရှိကာလ၊ အဆောတလျင်စုံစမ်း စစ်ဆေးမှု ပြုလုပ်ရမည့်ပြင်၊ ယုတ်တိထင်ရှားသောအမှုဖြစ်ကြောင်း တွေ့ရှိလျှင်၊ ပြစ်မှုကျူးလွန်သူ အားလည်း တရားရုံးတွင်တရားစွဲဆိုစေရမည်။

၄၀။ ။ အိမ်ငှားအပေါ်တွင်၊ သို့တည်းမဟုတ် ပုဒ်မ ၁၃ (၁) အရနေထိုင်ခွင့် ပြုထားသူ တဦးတယောက် အပေါ်တွင်၊ ဥပစာမှနှင့်ထုတ်ရန်၊ သို့တည်းမဟုတ် ဥပစာကိုသိမ်းပိုက်ရန်စွဲဆိုသည့်တရားမမှု၊ သို့တည်းမဟုတ် အမှုအခင်းနှင့်စပ်လျဉ်း၍ ပေးဆောင်ရမည့် ရုံးခွန်တော်ကို နိုင်ငံတော်သမတက သတ်မှတ်နိုင်သည်။ ထို့ပြင် ထိုသို့ရုံးခွန်တော်ကိုသတ်မှတ်ထားသည့် ကိစ္စတွင်၊ ထိုတရားမမှုအတွက်၊ သို့တည်းမဟုတ် ထိုအမှုအခင်းအတွက် ရုံးခွန်တော်ကို ရုံးခွန်တော် အက်ဥပဒေတွင် မည်သို့ပင် ပါရှိစေကာမူ ထိုသို့သတ်မှတ်ထားသည့်အတိုင်းပေးဆောင်ရမည်။

၄၁။ ။ (၁) ဤအက်ဥပဒေအရ အာဏာများကို သုံးစွဲလျက်သဘောရိုးဖြင့်ဆောင်ရွက်သည့် ကိစ္စတရပ်ရပ် အတွက်၊ ကြီးကြပ် ရေးဝန်၊ သို့တည်းမဟုတ် လက်ထောက်ကြီးကြပ်ရေးဝန်အပေါ်တွင်သော်၎င်း၊ ဤအက်ဥပဒေအရချမှတ်သည့် အမိန့်နှင့်အညီသဘောရိုးဖြင့်ဆောင်ရွက်သည့်၊ သို့တည်းမဟုတ် ဆောင်ရွက်ရန် ကြံရွယ်သည့် ကိစ္စ တရပ်ရပ်အတွက်၊ တဦးတယောက်သောသူအပေါ်တွင်၎င်း၊ တရားမ မှု၊ ရာဇဝတ်မှု၊ သို့တည်းမဟုတ် အခြားတရားမှုခင်းစွဲဆိုခြင်းမပြုရ။

(၂) ဤအက်ဥပဒေအရချမှတ်သည့်၊ သို့တည်းမဟုတ် ချမှတ်သည်ဟုမှတ်ယူသည့် အမိန့်နှင့်အညီ၊ သဘောရိုးဖြင့်ဆောင်ရွက်သည့်၊ သို့တည်းမဟုတ် ဆောင်ရွက်ရန်ကြံရွယ်သည့် ကိစ္စတခုကြောင့် ဖြစ်ပွားသော၊ သို့တည်းမဟုတ် ဖြစ်ပွားဘွယ်ရာရှိသော ပျက်စီးနစ်နာမှုတခုအတွက်၊ အစိုးရအပေါ်တွင် တရားမမှု၊ သို့တည်းမဟုတ် အခြားတရားမှုခင်းစွဲဆိုခြင်းမပြုရ။

၄၂။ ။ (၁) ဤအက်ဥပဒေပါပြဋ္ဌာန်းချက်များကိုဆောင်ရွက်ရန်ကိစ္စအလို့ငှါ၊ နိုင်ငံတော်သမတသည်၊ အမိန့်ကြော်ငြာစာထုတ်ပြန်၍ နည်းဥပဒေများပြုနိုင်သည်။

(၂) အထက် အဆိုပါပြဋ္ဌာန်းချက်များ၏ ယေဘုယျသဘောကို မထိခိုက်စေဘဲ၊ ထိုနည်းဥပဒေများတွင်၊ အောက်ပါကိစ္စများကို သတ်မှတ်နိုင်သည်။

(က) မည်သည့်မြို့ပြဒေသ၊ သို့တည်းမဟုတ် ဥပစာအမျိုးအစားအတွက် မဆို၊ အက်ဥပဒေ ပုဒ်မ ၂ (စ) (၂)၊ အပိုဒ်ခွဲ (က-က)၊ (ခ-ခ) (ဂ-ဂ)၊ (ဃ-ဃ) (၂) နှင့် (င-င) တွင် အဓိပ္ပါယ်ဖော်ပြထားသည့် စံငှားရမ်းခကို မည်ရွေ့မည်မျှတိုးမြှင့်ရမည်ဟု သတ်မှတ်ရန်ကိစ္စ။

- (ခ) ဤအက်ဥပဒေအရ ကြီးကြပ်ရေးဝန် ပြုလုပ်သည့် စုံစမ်းစစ်ဆေးမှုများတွင် လိုက်နာရမည့်နည်း လမ်းကို စည်းမျဉ်းသတ်မှတ်ရန်ကိစ္စ။
- (ဂ) မည်သည့်မြို့ပြဒေသနှင့်မဆို စပ်လျဉ်း၍၊ ဂျပန်နှင့်ဖြစ်ပွားသော စစ်မက်အပြီး၊ မြို့ပြဘက်ဆိုင်ရာ အစိုးရတဖန်ပြန်လည်အုပ်ချုပ်သည့် နေ့ရက်ဖြစ်သည်ဟု ဤအက်ဥပဒေကိစ္စအလို့ငှါ၊ မှတ်ယူရမည့် နေ့ရက်ကို သတ်မှတ်ရန်ကိစ္စ။
- (ဃ) မည်သည့်မြို့ပြဒေသတွင်မဆို၊ ကြီးကြပ်ရေးဝန်ချမှတ်သောဆုံးဖြတ်ချက်လွှဲအပ်မှုကို၊ ပုဒ်မ ၃၂ အရ မည်သည့်တရားသူကြီးက လက်ခံနိုင်သည်ဟု သတ်မှတ်ရန်ကိစ္စ။
- (င) စရိတ်နှင့်အခနှုန်းများကို သတ်မှတ်ရန်ကိစ္စ၊ ထို့ပြင် စရိတ်နှင့်အခများကိုတောင်းဆိုရန်၊ သို့တည်း မဟုတ် လွတ်ငြိမ်းခွင့်ပေးရန်ကိစ္စ။
- (စ) ပုဒ်မ ၁၆ အရ ပေးသွင်းသည့် ငါးရမ်းခကို လက်ခံခြင်း၊ သို့တည်းမဟုတ် ထုတ်ယူခြင်းနှင့်စပ် လျဉ်း၍ လိုက်နာရမည့် နည်းလမ်းကို သတ်မှတ်ရန်ကိစ္စ။
- (ဆ) ပယ်ဖျက်

<ပြင်ဆင် 05.10.1960, 02.10.1961>

၄၃။ ။ ဤအက်ဥပဒေပါ မည်သည့်ပြဋ္ဌာန်းချက်မျှ၊ အစိုးရ၊ သို့တည်းမဟုတ် အစိုးရဌာန၊ သို့တည်းမဟုတ် ရန်ကုန်စည်ပင်သာယာရေးအဖွဲ့၊ သို့တည်းမဟုတ် ရန်ကုန်မြို့နယ် ကော်ပိုရေးရှင်း၊ သို့တည်းမဟုတ် မြို့နယ်အက်ဥပဒေအရသော်ငြား၊ ကျေးလက်ကိုယ်ပိုင်အုပ်ချုပ်ရေး အက်ဥပဒေ အရသော်ငြား၊ ဖွဲ့စည်းထားသည့် အခြားဒေသန္တရအဖွဲ့တစ်ခုခုက အိမ်ရှင်ဖြစ်သော ဥပစာတစ်ခုခုနှင့် သော်ငြား၊ မြေသိမ်း အက်ဥပဒေအရဖြစ်စေ၊ အခြားနည်းဖြင့်ဖြစ်စေ၊ အရေးယူဆောင်ရွက်မှုကြောင့်၊ အစိုးရ၊ သို့တည်းမဟုတ် အစိုးရဌာန၊ သို့တည်းမဟုတ် ရန်ကုန်စည်ပင်သာယာရေးအဖွဲ့၊ သို့တည်းမဟုတ် ရန်ကုန်မြို့နယ် ကော်ပိုရေးရှင်း၊ သို့တည်းမဟုတ် မြို့နယ်အက်ဥပဒေအရသော်ငြား၊ ကျေးလက် ကိုယ်ပိုင် အုပ်ချုပ်ရေး အက်ဥပဒေအရသော်ငြား၊ ဖွဲ့စည်းထားသည့် အခြားဒေသန္တရအဖွဲ့တစ်ခုခုက အပိုင်ရရှိပြီး ဖြစ်သည့်၊ သို့တည်းမဟုတ် အပိုင်ရရှိမည့်ဥပဒေနှင့် သော်ငြား၊ သက်ဆိုင် ခြင်းမရှိစေရ။

သို့ရာတွင် ဤပုဒ်မဖြင့်ပေးထားသည့်ကင်းလွတ်ခွင့်မှာ အစိုးရထံမှဖြစ်စေ၊ ဤပုဒ်မတွင်သီးခြား ဖော်ပြထားသည့် ဒေသန္တရအဖွဲ့တစ်ခုခုထံမှဖြစ်စေ၊ အငါးစာချုပ်အရ၊ သို့တည်းမဟုတ် အခြားပိုင်ဆိုင်ခွင့် အရ လက်ရှိဖြစ်သူတို့တယောက်က တဆင့်အငါးချထားသည့်မြေနှင့်၊ သို့တည်းမဟုတ် ထိုမြေ အစိတ်အပိုင်းနှင့် သက်ဆိုင်ခြင်းမရှိစေရ။

၄၄။ ။ ၁၉၄၈ ခုနှစ်၊ မြို့ပြဆိုင်ရာငါးရမ်းခ ကြီးကြပ်ရေးအက်ဥပဒေမှာ၊ သက်တမ်းကုန်ဆုံး၍ အာဏာ တည်ခြင်းမှရပ်စဲသွားစေကာမူ-

- (က) ဤအက်ဥပဒေ စတင်အာဏာမတည်မီက အဆိုပါအက်ဥပဒေ၏ ပြဋ္ဌာန်းချက်များအရ ချမှတ်သည့် ဆုံးဖြတ်ချက်၊ သို့တည်းမဟုတ် အမိန့်သည်၊ သို့တည်းမဟုတ် ပြုလုပ်ခဲ့သောအရေးယူ ဆောင်ရွက်ချက်၊ သို့တည်းမဟုတ်

မူခင်းကိစ္စဆောင်ရွက်ချက်တစ်ခုခုသည်၊ ဤအက်ဥပဒေပါပြဋ္ဌာန်းချက် များနှင့်
မဆန့်ကျင်သရွေ့ဆက်လက်အတည်ဖြစ်စေရမည့်ပြင်၊ ၎င်းတို့ကို ဤအက်ဥပဒေပါ အလားတူပြဋ္ဌာန်း
ချက်များအရချမှတ်သည်၊ ဆောင်ရွက်သည်၊ အရေးယူသည်၊ သို့တည်းမဟုတ် ပြုလုပ်သည် ဟူ၍လည်း မှတ်ယူရမည်။

(ခ) ဤအက်ဥပဒေစတင်အာဏာတည်သည့်အချိန်၌၊ တရားရုံးတွင်ဖြစ်စေ၊ အဆိုပါအက်ဥပဒေ အရခန့် ထားသည့်၊
ကြီးကြပ်ရေးဝန်ထံတွင်ဖြစ်စေ၊ မပြီးမပြတ်ဘဲကျန်ရှိနေသေးသော တရားမမှုများ ကို၎င်း၊ ရာဇဝတ်မှုမျိုးဖြစ်သော
မူခင်းများမှတစ်ပါး၊ အခြားမူခင်းများကို၎င်း၊ အဆိုပါအက်ဥပဒေ၏ ပြဋ္ဌာန်းချက် များနှင့်အညီ
ပြီးပြတ်အောင်စစ်ဆေးစီရင်ရမည်။ ထို့ပြင် အဆိုပါအက်ဥပဒေအရ ထုတ်ပြန်သော၊ သို့ တည်းမဟုတ်
ပြုလုပ်သော အမိန့်ကြော်ငြာစာများ၊ အမိန့်များ၊ နည်းဥပဒေများနှင့်ရာထူးခန့်ထား ခြင်းများသည်၊
အဆိုပါအက်ဥပဒေမည်သည့်အခါကမျှ သက်တမ်းမကုန်ဆုံးဘဲ အာဏာတည်လျက် ရှိဘိသကဲ့သို့၊
ဆက်လက်အတည်ဖြစ်စေရမည်။

ဖွဲ့စည်းအုပ်ချုပ်ပုံအခြေခံဥပဒေအရ ကျွန်ုပ်လက်မှတ်ရေးထိုးသည်။

ဦးဝင်းမောင်၊
နိုင်ငံတော်သမ္မတ၊
ပြည်ထောင်စုမြန်မာနိုင်ငံတော်။

ရန်ကုန်မြို့၊ ၁၃၂၂ ခုနှစ်၊ ကဆုန်လဆန်း ၁၀ ရက်။
(၁၉၆၀ ခုနှစ်၊ မေလ ၄ ရက်။)

အမိန့်အရ၊
ကြည်စိန်၊
နိုင်ငံတော်သမ္မတ၏ ဒုတိယအတွင်းဝန်။
[အမှတ် ၃၆]